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PROTOKÓŁ 

XLVI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2010-2014 

24 marca 2014 roku, godz. 1200 

 

Sala Kolumnowa w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Lubuskiego 

w Zielonej Górze 

 

 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad XLVI zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

otwieram 46 zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010 – 2014. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, zanim 

przystąpimy do merytorycznej części dzisiejszej sesji nastąpi wręczenie nagród dla Pani Natalii 

Wojtuściszyn i Pani Emilii Kuls - saneczkarek, zawodniczek UKS Nowiny Wielkie, reprezentantek 

Województwa Lubuskiego podczas XXII Zimowych Igrzysk Olimpijskich 2014, które odbyły się w Soczi. 

O zabranie głosu proszę Pana Mirosława Glaza, Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej, 

który przedstawi sylwetki obu wyróżnionych zawodniczek. Zapraszamy Panie Dyrektorze.   

              

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Szanowni Państwo, w dniu 

dzisiejszym na sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego gościmy przedstawicieli Uczniowskiego Klubu 

Sportowego Nowiny Wielkie, którego 2 reprezentantki uczestniczyły w XXII Zimowych Igrzyskach 

Olimpijskich w Soczi. Witam serdecznie Panią Ewę Kuls, saneczkarkę UKS Nowiny Wielkie oraz Panią 

Zofię Pocztarek Prezesa Klubu, która odbierze nagrodę w imieniu Natalii Wojtuściszyn. Natalii niestety 

nie ma dzisiaj z nami, gdyż na co dzień jest studentką Akademii Wychowania Fizycznego w Katowicach 

i nadrabia zaległości związane z przygotowaniem i startem w Igrzyskach Olimpijskich. Obie zawodniczki 
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pochodzą ze Świerkocina, małej miejscowości w gminie Witnica w powiecie gorzowskim. W Zimowych 

Igrzyskach Olimpijskich w Soczi w jedynkach kobiet Natalia uplasowała się ostatecznie na 16 pozycji, 

Ewa na 21. Natomiast sztafeta, w której składzie pojechała Natalia uplasowała się na miejscu 8. Ewa 

na co dzień jest studentką Akademii Wychowania Fizycznego w Gorzowie Wielkopolskim, jest srebrną 

medalistką ubiegłorocznych Mistrzostw Polski w jedynkach kobiet oraz brązową w drużynie. Natomiast 

Natalia jest aktualną mistrzynią Polski w jedynkach kobiet. Warto wspomnieć, że Natalia od 2010 roku 

jest stypendystką sportową Marszałka Województwa Lubuskiego. Klub, który zawodniczki reprezentują, 

zgodnie z wynikami ogólnopolskiego systemu współzawodnictwa sportowego dzieci i młodzieży, 

był najlepszym klubem saneczkarskim w Polsce w 2013 roku. W uznaniu wkładu pracy Pani Marszałek 

oraz Pan Przewodniczący Sejmiku wręczą nagrody naszym zawodniczkom. Zapraszam Ewę Kuls oraz 

w imieniu Natalii Wojtuściszyn Panią Prezes Zofię Pocztarek, a Panią Marszałek i Pana 

Przewodniczącego proszę o wręczenie nagród.                          

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak oraz Przewodniczący Sejmiku Województwa 

Lubuskiego Tomasz Możejko dokonują wręczenia nagród.  

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Dziękujemy bardzo i życzymy 

wielu sukcesów sportowych. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Jeszcze 

raz w imieniu własnym oraz Radnych Województwa Lubuskiego gratuluję naszym Olimpijkom.  

Szanowni Państwo, mamy jeszcze jedną miłą okazję do wręczenia nagród. Tym razem laureatom 

„Lubuskiego Konkursu Wiedzy o Samorządzie Terytorialnym” – IV edycji. Celem konkursu jest 

propagowanie wśród uczniów wiedzy na temat funkcjonowania samorządu terytorialnego na szczeblu 

wojewódzkim, powiatowym i gminnym, rozwijanie zainteresowania uczniów sprawami własnego 

regionu, kształtowanie aktywnych postaw obywatelskich, wzmacnianie patriotyzmu lokalnego oraz 

wiedzy o Europejskim Funduszu Społecznym. O przedstawienie wyników konkursu proszę Pana 

Andrzeja Wojnakowskiego, Zastępcę Dyrektora Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego.  

 

Zastępca Dyrektora Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego Andrzej Wojnakowski 

odczytuje imiona i nazwiska laureatów, a następnie prosi laureatów o wystąpienie.  

Informacja dotycząca laureatów stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak wraz z Przewodniczącym Sejmiku Województwa 

Lubuskiego Tomaszem Możejko wręczają nagrody i dyplomy laureatom. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: W imieniu radnych oraz 

własnym jeszcze raz gratuluję wszystkim laureatom IV edycji „Lubuskiego Konkursu Wiedzy 

o Samorządzie Terytorialnym”, nauczycielom oraz rodzicom. Wszystkiego najlepszego.  

Szanowni Państwo, przystępujemy do merytorycznej części dzisiejszej sesji Sejmiku. Na podstawie listy 

obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji obecnych jest 27, 

wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. Jednocześnie informuję, 

że protokół z 45 sesji Sejmiku został umieszczony na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl, 

a podczas dzisiejszej sesji jest wyłożony na stoliku Biura Sejmiku. Protokół przyjmiemy w końcowej 

części obrad sesji. 

Szanowni Państwo, przypominam, że głosujemy poprzez naciśnięcie wybranego przez Państwa 

przycisku na urządzeniu do głosowania, a głos jest oddany, gdy lampka przy słowie „głosuj” zgaśnie. 

Proszę o kontrolowanie podczas sesji, czy świeci się lampka informująca nas, że urządzenie jest 

aktywne i przypominam, by głosowania za pomocą urządzeń odbywały się przy stole obrad. 

Szanowni Państwo, musimy po części pierwszej zrobić przerwę, gdyż musimy mieć posiedzenie Komisji  

Gospodarki i Rozwoju Województwa, Komisji Budżetu i Finansów oraz krótkie posiedzenie Komisji 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki. Ze względu na fakt, że radni są członkami różnych komisji,  

proponuję, żeby komisje odbywały się w sposób następujący: najkrócej Komisja Kultury, Edukacji 

i Sportu, aby Przewodniczący Pan Czesław Fiedorowicz zwołał ją do sali 108, dalej Komisja Gospodarki 

i Rozwoju Województwa, a na końcu Komisja Budżetu i Finansów. Pracownicy Biura Sejmiku będą 

Państwa na bieżąco informować o rozpoczęciu poszczególnych posiedzeń komisji. Posiedzenia komisji 

odbędą się w sali 108. 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Do punktu 2.   

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przystępujemy 

do uchwalenia porządku obrad 46 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Proszę, czy ktoś 

do porządku obrad ma uwagi? Proszę, Pan Radny Zbigniew Kościk. 
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Panie Przewodniczący, zdaje się, że korzysta 

Pan cały czas z Worda i kopiuje porządki obrad, ponieważ zwracamy się już kolejną sesję z prośbą 

o przesunięcie punktu - wnioski i interpelacje, czyli punktu 21 naszego porządku dzisiejszego na punkt 

3, przed informacją na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. Szanowni Państwo, 

ten punkt - wnioski i interpelacje, to jedna z nielicznych okazji, kiedy opozycja ma możliwość przy pełnej 

sali z udziałem mediów zapytać o różne kwestie istotne, a także często wyciągnąć na powierzchnię 

różnego rodzaju niedomagania. Panie Przewodniczący, ja wiem, że to jest świadomy zamysł i proszę 

mieć także szacunek dla Państwa dziennikarzy. Ciężko, żeby Państwo dziennikarze przebywali tutaj 

razem z nami, choć oczywiście do tego zachęcamy, przez całą sesję. Myślę, że Państwo dziennikarze 

nie przychodzą na kolejne punkty typu wyznaczenie aglomeracji Wólki Cmentarnej, tylko przychodzą 

przede wszystkim na punkt interpelacje i zapytania. Jeżeli nasza prośba Panie Przewodniczący, 

nie chcę, żeby to zabrzmiało jak swoisty szantaż, nie zostanie pozytywnie przez Państwa, przez Pana 

wysłuchana to od razu w imieniu Klubu Radnych PiS-u wnoszę po punkcie 2, czyli przyjęcie porządku 

obrad sesji o 10 min. przerwę, a na tej przerwie Państwa dziennikarzy zapraszamy do sali. No właśnie 

za chwilę Pani Dyrektor pomoże nam ustalić salę na krótki briefing, na którym przedstawimy punkty 

naszych interpelacji i zapytań. Dziękuję ślicznie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo Panie 

Radny. Jesteśmy w punkcie 2.              

Panie i Panowie Radni, otrzymaliście Państwo porządek obrad wraz z zaproszeniem na sesję.  

Na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

 

 Punkt 9a – Podjęcie uchwały w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji 

Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2014 roku na realizację zadań samorządu 

województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób 

niepełnosprawnych – druk nr 569. 

 Punkt 9b – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 

2014 dotacji celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy 

zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego – 

druk nr 570.   

 Punkt 9c – Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Rozwoju Bazy Sportowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2014 – 2016” – druk nr 571. 

 Punkt 20a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Żagań – druk 

nr 572. 
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 Punkt 20b – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Torzym – druk nr 

573 

 Punkt 20c – Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii do projektu rozporządzenia Ministra 

Infrastruktury i Rozwoju w sprawie pozbawienia dróg kategorii dróg krajowych – druk nr 574. 

 Punkt 20d – Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii do projektu rozporządzenia Ministra 

Infrastruktury i Rozwoju w sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg krajowych – druk nr 575. 

 Punkt 20f – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego dotyczące przyłączenia 

się do Stanowiska Sejmiku Województwa Zachodniopomorskiego dotyczącego konieczności 

uruchomienia projektu modernizacji Środkowej i Dolnej Odry w celu zapewnienia żeglowności 

dla lodołamaczy i innych potrzeb.  

Proponuję również rozszerzenie porządku obrad o: 

 Punkt 20e – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie konsultacji Projektu 

Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014 - 2020. 

 

Projekty uchwał dostępne są na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl 

Ponadto informuję, iż na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl dostępna jest 3 wersja projektów 

uchwał w sprawie: 

 dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok – druk nr 566,  

 dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2028 

– druk nr 567,  

 

Proponuję przystąpić do dalszej części. Proszę, Pan Radny Kazimierz Pańtak.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Ja zgłaszam wniosek formalny, bo nie 

usłyszałem tego od kolegi, mianowicie, żeby punkt 21 przenieść, kolejność rozpatrywana, on jest 

w porządku obrad, jako punkt 3, a 3 jako 4 przesunąć. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Punkt 20. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Czyli wnioski i zapytania jako punkt 3, czyli 

kolejność zgodnie ze Statutem, zmienić kolejność rozpatrywania zaproponowanego porządku obrad.  

21 na 3 i przesunąć automatycznie pozostałe.         
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, wobec braku 

uwag do proponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji poddaję pod głosowanie rozszerzenie 

porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 9a - Podjęcie uchwały w sprawie podziału środków 

Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2014 roku 

na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej 

i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 569. Proszę, Pan Radny. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący, bo się trochę 

pogubiłem. W porządku pod numerem 569 jest darowizna na rzecz Powiatu Wschowskiego. 

Czy darowizna na rzecz Powiatu Wschowskiego będzie miała inny numer druku teraz?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę to sprawdzić. Druk 

nr 569. Druk się nie zmienił z tego, co mnie informują pracownicy, to na dzień dzisiejszy mam 

wyświetlone rozszerzenie porządku obrad o punkt 9a i druk 569.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: No, ale chodzi o to - jaki numer druku 

będzie miała uchwała dotycząca darowizny na rzecz Powiatu Wschowskiego, która miała… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: W przesłanym projekcie 

porządku obrad?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, 569 jest właśnie. Przepraszam 

za zamieszanie, ale chodzi o to, że już kiedyś Wojewoda chciał coś unieważniać, bo coś tam było 

nieformalnego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Moment Panie Radny, zaraz 

to wyjaśnimy. Pan Wicemarszałek Nowak skontaktuje się z Dyrektorem Departamentu jak do tego 

doszło, że w zawiadomieniu doszło do podania innego numeru. Jest Pan Dyrektor Bąk na sali. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący, tutaj idąc 

za głosem Pana Kościka, może komisję śledczą w sprawie podwójności numerów, byłby jakiś temat 

dla dziennikarzy.  

 



7 
 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: To wcale nie jest 

śmieszne Panie Radny.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Nie, ale ja mówię to poważnie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję za zwrócenie 

uwagi. Tak się składa, że Pan Marszałek Nowak wyjaśnił, że początkowo nadano dla tej uchwały druk 

nr 569, później numer 569 został nadany dla uchwały dotyczącej przekazania dla Powiatu 

Wschowskiego. Wobec tego utrzymujemy to, co nam się wyświetla na ekranie, że druk nr 569 dotyczy 

podjęcia uchwały w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych przypadających w 2014 roku na realizację zadań samorządu województwa 

lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych, 

natomiast uchwała dotycząca Powiatu Wschowskiego będzie miała nr 569a. Dziękuję za zwrócenie 

uwagi. Wobec tego przystępujemy do głosowania tego punktu. Jeszcze raz to przeczytam od początku. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 9a - Podjęcie uchwały 

w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

przypadających w 2014 roku na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie 

rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych - druk 569.                       

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 2.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 9a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 9b - Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2014 dotacji celowych na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków 

położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 570. 

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 9b. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 9c - Podjęcie uchwały 

w sprawie przyjęcia „Programu Rozwoju Bazy Sportowej Województwa Lubuskiego na lata 2014 – 

2016” – druk nr 571. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony.  Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 9c. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 20a - Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Żagań – druk nr 572. Kto z Państwa Radnych jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony.  Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 20a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 20b - Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Torzym – druk nr 573. Kto z Państwa Radnych jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony.  Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 20b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 20c - Podjęcie uchwały 

w sprawie wyrażenia opinii do projektu rozporządzenia Ministra Infrastruktury i Rozwoju w sprawie 

pozbawienia dróg kategorii dróg krajowych – druk nr 574. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 1.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 20c. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 20d - Podjęcie uchwały 

w sprawie wyrażenia opinii do projektu rozporządzenia Ministra Infrastruktury i Rozwoju w sprawie 

zaliczenia dróg do kategorii dróg krajowych – druk nr 575. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 20d. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 20e - Stanowisko 

Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie konsultacji Projektu Programu Rozwoju Obszarów 

Wiejskich na lata 2014 - 2020. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony.  Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski . 

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 20e. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 20f - Stanowisko 

Sejmiku Województwa Lubuskiego dotyczące przyłączenia się do Stanowiska Sejmiku Województwa 

Zachodniopomorskiego dotyczącego konieczności uruchomienia projektu modernizacji Środkowej 

i Dolnej Odry w celu zapewnienia żeglowności dla lodołamaczy i innych potrzeb. Kto z Państwa 

Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski.  

Musimy powtórzyć głosowanie. Jeszcze raz - kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.     

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 20f.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 
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Mamy również wniosek formalny, który złożył Pan Radny Pańtak o to, żeby punkt 21 tj. wnioski 

i interpelacje przesunąć jako punkt 3, a jednocześnie, żeby później doszło do przesunięcia. Czyli 

rozumiem, że ten wniosek dotyczy przesunięcia porządku obrad Panie Radny? Czy po prostu chodzi 

o to, żeby pkt. 3 zamienić na 21?  Czy w ogóle przesunięcia porządku obrad?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: 21 punkt, żeby był rozpatrywany w 3 kolejności 

i następnie o jeden punkt będzie przesunięty porządek obrad.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: No to nam komplikuje 

po prostu to wszystko przesunięcie. Bo zmienia nam numerację, wobec tego może by Pan ograniczył 

swój wniosek, że zamiast 21 dać punkt 3.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Ja o tym mówię.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: No właśnie do tego 

zmierzam, dojdzie do zamiany punktów i to nie spowoduje nam zmiany numeracji.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Dokładnie o tym mówię.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze, czyli rozumiem, 

że składa Pan wniosek formalny, żeby na dzisiejszej sesji pkt. 21 zamienić, rozpatrywać jako pkt. 3, 

a pkt. 3 jako pkt. 21. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Można go nazwać nawet 2a, to nie ma 

znaczenia, bo nawet modne jest widzę, nawet jak pomylili uchwały, na inny temat. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie uchwały, tylko chodziło 

o numerację.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Druki, druki. Ja przepraszam. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Druki. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Czyli w trzeciej kolejności… 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czyli rozumiem wniosek 

formalny brzmi tak: żeby pkt. 21 przesunąć na pkt. 3, a pkt. 3 na pkt. 21. To jest najprostsze i bardziej 

logiczne dla wszystkich. Tak? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Bardzo proszę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze, dziękuję bardzo.  

Czy jesteśmy gotowi. Proszę bardzo Panie Radny. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Przepraszam, bo wydaje mi się bardziej 

logiczne, żeby ten punkt 21 był zapisany jako punkt 2a bo w ten sposób też istotny pkt. 3, czyli 

sprawozdanie z prac Zarządu Województwa Lubuskiego wyrzucamy na jeden z ostatnich punktów.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: No, ale przepraszam 

Pan chce złożyć drugi wniosek? Nie, ale chce Pan złożyć drugi wniosek, bo on się kłóci z tym, co złożył 

Pan Radny Pańtak.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Zdecydowanie tak. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czyli rozumiem powstał 

drugi wniosek, wobec tego Pan Radny Pańtak musi wycofać swój.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja apeluję do kolegi Radnego Kazimierza 

o wycofanie swojego wniosku, chyba tak będzie najsprawniej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Intencją moją było, aby zapytania były 

rozpatrywane na początku. To jest zbieżny wniosek i taki wniosek popieram.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czyli wycofuje Pan swój 

wniosek Panie Radny?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Tak, tak.   
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, wobec tego mamy 

drugi wniosek, Pana Radnego Zbigniewa Kościka, żeby punkt 21 stał się pkt. 2a, a pkt. 21 będzie 

martwy w dzisiejszym porządku obrad.  Tak? To proszę jeszcze raz. Czyli wniosek formalny o to, żeby 

pkt. 21 - wnioski i interpelacje stał się na dzisiejszej sesji punktem 2a, przed pkt. 3 - sprawozdanie 

z działalności Zarządu Województwa Lubuskiego. Jesteśmy gotowi. Wniosek Pana Radnego Zbigniewa 

Kościka. A można do mikrofonu?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Żeby jeszcze uzasadnić. Często jest tak, 

że na interpelacje, czy zapytania Pani Marszałek ad hoc jest w stanie odpowiedzieć w tym punkcie, 

gdzie dotyczy prac Zarządu, a w sytuacji kiedy obradujemy jako ostatni, a sprawozdanie z prac Zarządu 

jest prędzej, no to wtenczas po prostu mozolna urzędnicza robota, odpowiedzi często muszą być 

na piśmie, a w taki sposób niektóre sprawy bynajmniej są ad hoc załatwione. To jest sensowne.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze. Jesteśmy gotowi? 

Jesteśmy gotowi do głosowania, wobec tego powtórzę wniosek.  W projekcie porządku obrad zmienić 

pkt. 21 na pkt. 2a. Kto jest za podjęciem tego wniosku, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony.  Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 15, przeciw 10, wstrzymało się 1.  

Wobec tego teraz przygotujemy przegłosowanie całości. Nie ma bezwzględnej większości, a właśnie 

jest 15, a nie 16.  Bo ja przeliczyłem w stosunku do liczby radnych. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Zmiana porządku kolejności nie wymaga 

większości, to nie jest zmiana porządku. Zmiana kolejności rozpatrywania. Proszę przeczytać 

regulamin.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Pani Pracel. Zmiana 

porządku obrad, taki został zgłoszony wniosek. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przepraszam, ja wyraźnie zgłaszałem, zmiana 

kolejności rozpatrywania. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale, Panie Radny powiem 

w ten sposób na dzień dzisiejszy ja powiedziałem to, bo powtórzyłem to co mówił Pan Kościk zmiana 

porządku obrad.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przepraszam, intencja się liczy, chodzi 

o kolejność rozpatrywania.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Liczy się to, co jest nagrane. 

  

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przepraszam. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

tego musimy… Proszę, Pan Tadeusz Pająk Przewodniczący Klubu Radnych Platformy. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Pająk: Panie Przewodniczący, ja rozumiem, 

że rozpatrywaliśmy wniosek kolegi Kościka. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Tak, tylko i wyłącznie.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Pająk: Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, wobec tego 

ten wniosek nie został wprowadzony w życie.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz  Ardelli: Czy ja mogę zabrać 

głos? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przepraszam bardzo. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Trochę się znam 

na prawie. Nie ważne tak jak mówię, co było powiedziane, tak jak mój kolega powiedział, tylko ważne, 

co było rozpatrywane. Rozpatrywana była zmiana porządku obrad. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Kolejności rozpatrywania. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: A nie porządek, 

nie wprowadzaliśmy żadnego punktu nowego, ani nie wyrzucaliśmy żadnego porządku obrad. 

Oczywiście jak dawniej tak swoje róbcie.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja przepraszam, ale jeden 

pkt. 21 teraz jest... Proszę Pani Pracel… Pani Mecenas, proszę powiedzieć to do mikrofonu, bo niestety 

niektórzy radni tutaj zagłuszali Panią.      

          

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Proszę Państwa, jesteśmy w tej chwili na etapie ustalania porządku 

obrad. Zmiana porządku obrad, która jest przedstawiana przez Pana Przewodniczącego na etapie 

zgłaszania, zwoływania sesji, może być zmieniona wyłącznie wówczas, kiedy dojdzie do bezwzględnej, 

do uzyskania wymogu bezwzględnej większości ustawowego składu rady. Wynika to zarówno z ustawy 

o samorządzie gminnym, jak również ten zapis jest powielony w § 23 ust. 3 Statutu, czyli, że Sejmik 

może wprowadzić zmiany w porządku obrad bezwzględną większością głosów ustawowego składu 

rady. Żeby mówić o zmianie kolejności, najpierw trzeba mieć ustalony porządek obrad. W tej chwili 

jesteśmy na etapie ustalania porządku obrad, więc nie można mówić, że to jest zmiana kolejności. 

Zmiana kolejności nastąpiłaby wówczas, gdyby wcześniej doszło do ustalenia porządku obrad. 

W tej chwili jest to ustalanie porządku obrad, którego zmiana tego porządku przedstawionego przez 

Pana Przewodniczącego w zawiadomieniu o sesji wymaga bezwzględnej większości ustawowego 

składu rady, sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

tego, ale Panie Radny ja sadzę, że Pani Pracel już wszystko wyjaśniła pod względem formalno-

prawnym i już nie będziemy wracać do tych punktów, bo nie będziemy jak gdyby sami sobie utrudniać 

życia, bo mamy jeszcze dzisiaj obfite obrady. Głosowanie się odbyło, takie jakie się odbyło. Wobec tego 

porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku poddaję pod głosowanie.                                     

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony.  Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 16, przeciw 5, wstrzymało się 7. 

Dziękuję bardzo. Porządek obrad dzisiejszej sesji został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 
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Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przepraszam bardzo, mam wniosek formalny  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Stwierdzam, że w wyniku 

głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został przyjęty. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Mam wniosek formalny. Proponuję zmienić 

kolejność rozpatrywania wobec przyjęcia porządku obrad, aby pkt. 21 przesunąć na pkt. 2a. 

Uzasadnienia już były i jest to zmiana kolejności rozpatrywania i nie jest to zmiana porządku. Bo ten 

punkt porządku jest.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowny Panie Radny, 

porządek obrad już mamy uchwalony będziemy go realizować…  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Jest wniosek formalny, dotyczący kolejności 

rozpatrywania i to zwykłą większością głosów ustalamy.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze, przyjmuję Pana 

wniosek. Jest to zgodne ze Statutem. Proszę musimy go przegłosować. Wniosek formalny Pana 

Radnego Kazimierza Pańtaka o zmianę kolejności rozpatrywania, żeby pkt. 21 stał się pkt. 2a. Jest 

to najprostsze. Jesteśmy gotowi? Moment musimy poczekać. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przypominam, że podstawą mojego wniosku 

jest § 26 ust. 3 pkt. 3 Statutu - zmiany kolejności rozpatrywania poszczególnych punktów. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję za przypomnienie 

Statutu. Wniosek Radnego Kazimierza Pańtaka o zmianę kolejności w porządku obrad tj. pkt. 21 na pkt. 

2a. Bo jesteśmy ciągle jeszcze w punkcie 2.   

Kto z Państwa Radnych jest za wnioskiem Pana Radnego, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 16, przeciw 11, wstrzymało się 1. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
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Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Dziękuję bardzo, nawet kwalifikowaną mamy 

większość.      

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Wobec tego proszę 

poprawić sobie porządek obrad, który Państwo macie - znika pkt. 21, a teraz pojawia się pkt. 2a - 

wnioski i interpelacje. Proszę bardzo kończymy pkt. 2.  

 

Do punktu 2a.     

Wnioski i interpelacje. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Informuję, że 6 marca br. 

do Biura Sejmiku wpłynął wniosek Pana Radnego Czesława Fiedorowicza w sprawie wiaduktu 

na drodze Wygnańczyce - Stare Strącze. 19 marca br. do Biura Sejmiku wpłynął wniosek Radnych: 

Pani Barbary Kucharskiej, Pana Czesława Fiedorowicza, Pana Zdzisława Paduszyńskiego o podjęcie 

działań w zakresie możliwości dofinansowania budowy i rozbudowy sieci placówek całodobowej opieki 

nad wdrażaniem systemu opieki form wsparcia i działań na rzecz lubuskich seniorów. Proszę bardzo 

mamy pkt.2. Przypominam, że czekają nas komisje jeszcze, wobec tego czy w tym punkcie ktoś chce 

zabrać głos? Proszę, Pan Radny Zbigniew Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jeśli można Pani Marszałek, Szanowni 

Państwo, kilka kwestii. Pierwsza sprawa. Chyba wszyscy z Państwa uzyskaliście informację z mediów, 

że znany operator lotniczy Ryanair rozpoczął realizację połączeń krajowych. Na mapie tych połączeń 

krajowych po raz kolejny i tu chyba nie odkryję Ameryki nie ma Babimostu. Pani Marszałek, 

sprawdziłem także jak wyglądają touroperatorzy, jeżeli chodzi o loty czarterowe na wakacje. Znane 

i wielkie firmy nie proponują uczestnikom wyjazdów wakacyjnych, skorzystania z lotniska w Babimoście. 

Mówię tu o tym, ponieważ Pani Marszałek po zakupie za potężne pieniądze ILS - u sytuacja miała 

się zmienić. To Pani słowa, że będą loty czarterowe z Babimostu. Chcę jednocześnie Państwu 

przywołać taki fakt medialny, że Port Lotniczy Gdynia musi zwrócić 90 mln zł. środków unijnych 

z zarzutami niewykorzystania właściwego. Chodzi o marnotrawstwo środków publicznych, o zły jakby 

zamysł uruchomienia tego lotniska. Czy za chwilę to nasze lotnisko, z którego się oczywiście cieszymy 

nie będzie także narażone, przypomnę, prasa niemiecka już szydzi z tego lotniska, na to, że będzie 

trzeba te pieniądze unijne po prostu zwracać. No i szkoda, że ten Ryanair jednak nie wykorzystuje 

Babimostu. Druga sprawa - Wydział Lekarski. Pani Marszałek, przytoczę Pani informację i daty, 

że w roku 2014 będzie uruchomiony Wydział Lekarski. Wtedy opozycja mówiła, że przygotowuje 
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się Pani z tym Wydziałem Lekarskim do kolejnych wyborów samorządowych. Sprawdzałem nawet 

dzisiaj jeszcze informację Uniwersytetu Zielonogórskiego o naborze na rok akademicki 2014/2015, 

nie ma żadnych informacji odnośnie naboru na Wydział Lekarski. Dziwna sytuacja, bo pieniądze są. 

Prawda, więc wydawałoby się, że ten największy często problem jakichkolwiek działań, czyli kwestie 

finansowe, no mamy zabukowane. To jest z tej nagrody za wykorzystanie środków. Pani Marszałek, 

prosilibyśmy chyba o informacje wszyscy. Jak wyglądają prace w tym zakresie i czy to już jest 

zamknięta sprawa, że w tym roku naboru na ten Wydział Lekarski na Uniwersytecie Zielonogórskim 

nie będzie. Kolejna sprawa - wspólny budynek dla funduszy unijnych. Pani Marszałek, no tutaj chyba 

w imieniu opozycji pochwalę decyzję Zarządu. Od wielu lat wnosiliśmy, by wszystkie środki unijne, 

wydziały, które zajmują się środkami unijnymi, znajdowały się w jednym budynku. Myślę, 

że tu będziemy się różnili z Panią Marszałek zapewne, jeżeli te wszelkiego rodzaju informacje, które 

często pokazywaliśmy, mówiliśmy o nich, kwestia urywających się dróg gdzieś tam w polu. Etapami 

realizowane rowy melioracyjne, wiele innych kwestii, które jakby podważały profesjonalizm 

wykorzystania tych środków w poprzednim okresie, teraz przez koordynację mogą nie zaistnieć. Proszę 

powiedzieć, czy także jeden z tych postulatów, o których opozycja często mówiła, czyli wspólny wydział, 

oddział, czy departament środków unijnych to jest ta kwestia, przed którą jakby Pani dzisiaj myśli 

i być może zrealizujemy w kolejnej perspektywie finansowej? Kolejna sprawa. Pani Marszałek, 

przeglądałem stronę Urzędu Marszałkowskiego i ta ekipa w zasadzie i ludzi i koalicji, już Państwo 

rządzicie kolejny rok tj. 6 czy 7 i przy wielu dyrektorach departamentu, zastępców dyrektorów 

departamentu, widzę informację, że to są osoby pełniące obowiązki. Naliczyłem 5 takich 

departamentów Pani Marszałek. Myślę, że nic nadzwyczajnego się nie dzieje, co by usprawiedliwiało, 

że nie mamy stałej kadry. To są departamenty: Organizacyjno-Prawny, Infrastruktury i Komunikacji, 

Biuro Sejmiku, Audytu, Oddział Zamiejscowy w Gorzowie. Co stoi na przeszkodzie, żeby tych Państwa 

w jakiś sposób uwłaszczyć, jeżeli chodzi o pełnione funkcje. Mógłbym powiedzieć szyderczo, że może 

to jedna z kolejnych reklam Platformy Obywatelskiej, bo ci Państwo mają p.o. przed nazwiskiem, 

ale chyba nie o to chodzi, ale malutkie p i malutkie o, faktycznie. Ostatnia piąta kwestia. Pani Marszałek, 

w kwietniu odbędzie się, to się chyba nazywa konwent, spotkanie, Konwent Regionów Polski i Rosji. 

Właśnie chciałem o to zapytać. Z przyjemnością usłyszę informację, jaki jest stosunek Zarządu do tego, 

bo chcę Państwa poinformować, że niektóre z regionów ogłosiły, że wobec napiętej sytuacji na Krymie 

i zajęcia przez Rosję tego terytorium Ukrainy, regiony poszczególne bojkotują spotkanie z regionami 

rosyjskimi. Dziękuję ślicznie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny Robert 

Paluch. 
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Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Marszałek, 3 sprawy. Pierwsza - w miesiącu 

lutym, w marcu odbyły się posiedzenia, przeczytam - sejmowej Komisji Nadzwyczajnej ds. Energetyki,  

Surowców Energetycznych pod przewodnictwem Posła Andrzeja Czerwińskiego. Komisja ta rozpatruje 

informacje górnictwa węglowego, brunatnego o koncesjach wydobywczych do 2020 roku 

z uwzględnieniem planów inwestycyjnych, źródeł ich finansowania, skutków ekonomicznych, 

konsolidacji pionowych, wydobycia oraz wytwarzaniem i funkcjonowaniem rynku węgla brunatnego 

i energii elektrycznej. Nie bez powodów o tym Pani mówię, dlatego, że wiadomo, że w tych dyskusjach 

uczestniczą bardzo ważni przedstawiciele i ministerstwa i spółek tych, które się zajmują kopalniami, 

ale również bloków energetycznych. Niestety, z przykrością muszę stwierdzić, bo są to bardzo ważne 

rozmowy jak sądzę z protokołów. Takie dosyć poważne sprawy są tam poruszane właśnie, o których 

mówię. Z przykrością muszę stwierdzić, że jeśli chodzi o województwo łódzkie - jest przedstawiciel, jeśli 

chodzi o województwo wielkopolskie - jest przedstawiciel. Niestety, nie ma żadnego przedstawiciela, 

a przede wszystkim przedstawiciela powiedzmy sobie wprost opcji rządzącej, ale również i żadnego 

przedstawiciela, jeśli chodzi o posłów lubuskich. Może warto Państwu na spotkaniu z konwentem 

posłów województwa lubuskiego poruszyć tą sprawę, dlatego, że wydaje się, że naprawdę są istotne 

sprawy tam poruszane. Kopalnia Gubin – Brody, blok energetyczny jest tam można powiedzieć ciągle 

stawiany, a jakby sprawy zainteresowania brakuje. O ile naszych parlamentarzystów tutaj w regionie 

słyszymy i naprawdę w regionie dużo mają do powiedzenia na ten temat. Wydaje mi się, że te kwestie 

nie rozstrzygają się tutaj na dole, a rozstrzygają się właśnie w Warszawie. Druga sprawa - w miesiącu 

lutym zostało podjęte zastępcze rozstrzygnięcie Wojewody Lubuskiego o ochronie złóż w 3 gminach.  

W gminie Gubin, Brody, ale również w gminie Bytom Odrzański. Na podstawie ustawy, która 

nie ma rozporządzeń. Chciałem zapytać jaka jest konsekwencja dla mieszkańców tych gmin z jednej 

strony, a z drugiej strony - jaka jest konsekwencja dla samorządów? Czy oni muszą jakby w kolejnym 

etapie procedowania np. czy to studium, czy to planów uczestniczyć, czy to jakby Wojewoda robi 

za nich?  Ostatnia rzecz, dotyczy Wojewódzkiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Drzonkowie. Bardzo 

ładnie to wszystko wygląda, ale dużo imprez jest zaplanowanych, m.in. jak pamiętam były Mistrzostwa 

Europy w jakiś tam konkurencjach, nie będę się wymądrzał i są zaplanowane też w pięcioboju 

nowoczesnym Puchar Świata, bądź Mistrzostwa Świata, też nie pamiętam… W dyscyplinach, tu mnie 

poprawia przewodniczący branżowej komisji. Ale co chcę powiedzieć, bardzo fajnie to wszystko 

wewnątrz wygląda, kupa pieniędzy. W tej chwili informatyzacja tego naszego Ośrodka trwa za kilka 

mln zł. Zresztą mieliśmy zaszczyt i okazję spotkać się na komisji właśnie w tym Ośrodku. Niestety, 

coraz więcej ludzi tam przyjeżdża. Ranga Ośrodka wzrasta, a jakby te otoczenie zewnętrzne, budzi 

wiele zastrzeżeń. Mówię tutaj o wewnętrznych drogach, o trawnikach, o krawężnikach, o chodnikach. 

Warto może byłoby, nawet ze środków własnych, a jeśli jest to możliwe oczywiście ze środków 
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zewnętrznych, stworzyć montaż finansowy i krótko mówiąc już pozamiatać tą sprawę tych dróg, 

wjazdów i krawężników. Bo to tak średnio wygląda Pani Marszałek i byśmy mieli sprawę jakby dopiętą, 

także chciałbym, żeby Pani w tej kwestii jakąś mapę drogową na najbliższe miesiące, może lata 

wyznaczyła. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pan Radny 

Kazimierz Pańtak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. Mam  

2 interpelacje, zapytania. W nawiązaniu do rozmowy telefonicznej odbytej z Panią Marszałek kilka 

tygodni temu na temat sytuacji w Wojewódzkim Urzędzie Pracy oraz wystąpienia w Radiu Zachód  

p.o. Dyrektora WUP Waldemara Stępaka 14 lutego, pozwalam sobie zwrócić uwagę do Pani Marszałek 

o pilne wyjaśnienie dotyczące sytuacji w Wojewódzkim Urzędzie Pracy. Po pierwsze: kiedy Zarząd 

Województwa zamierza przerwać bezwład organizacyjny, kompetencyjny panujący w WUP. W tym 

miesiącu Sejm znowelizował ustawę o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy. Nowelizacja 

wprowadza reformę urzędów pracy. Wzrasta znaczenie WUP- u. Dotychczas Wojewódzki Urząd Pracy 

gospodarował pieniędzmi publicznymi, nie był rozliczany z efektów społecznych tego gospodarowania, 

byle w finansach, księgowości wszystko się zgadzało, dlatego nie wychodził poza swoją interpretacją 

obowiązków wynikających wprost z ustawy. Robił wyłącznie to, na co ma wyraźnie, jednoznaczne, 

niedające się obalić polecenia ustawowe, oczywiście nawet nie zawsze, nie realizował swoich 

obowiązków nie ponosząc żadnych tego konsekwencji, chodzi o to by pieniądze wydać i rozliczyć. 

Mówiliśmy tutaj u nas, jakie ogromne pieniądze były wydawane. O efektach nie mieliśmy, bądź nie było 

tych efektów widać, a nie jest to pogląd społeczny w tym przypadku dotyczący bezrobocia. Teraz 

ma być inaczej, a rozliczany i premiowany ma być efekt pracy. Jak Wojewódzki Urząd Pracy jest 

przygotowany do wdrożenia reformy w życie? Kiedy zostanie rozpisany konkurs na Dyrektora 

Wojewódzkiego Urzędu Pracy? Z zapowiedzi Zarządu w mediach wynikało, że miało to nastąpić 

do końca stycznia, a dziś jak mamy 24 marca, nic o decyzji nie słychać. Jaka jest skala pracowników 

WUP przesłuchiwanych w tzw. „aferze Grzegorza B.”, byłego Dyrektora WUP? Czy innym pracownikom 

postawiono zarzuty? Mamy tu informacje prasowe - „zamiast pryczy ciepły stołek”, mamy tutaj sobie 

pozwoliłem wydrukować - „dyrektor nie działał sam, istnieje podejrzenie, że było to współdziałanie 

i zorganizowane działanie”. Czy Zarząd Województwa monitoruje sytuację? Druga interpelacja wywołała 

ten fakt, rozmowa Pani Marszałek w czasie sobotniego forum polityków, od 11:15 do 12:00 na żywo 

co sobota jest taka audycja w Radio Zachód i dotyczy działalności największej tu prywatnej jednostki 

Pana doktora Szcząchora Aldemedu. Ja zasugerowany wypowiedzią Pani Marszałek pozwolę sobie 
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zapytać. Po pierwsze - Aldemed proponował usługi onkologiczne i miał gotowy oddział do chemioterapii 

i NFZ zrezygnował z możliwości zakontraktowania. Czy wobec sytuacji Pani, jako gospodarz w zakresie 

ochrony zdrowia w naszym województwie, czy wobec sytuacji, że ma nie być limitów na onkologię. 

Czy ta sytuacja może się zmienić? Druga sprawa - Aldemed otrzymał dofinansowanie z Unii 

na stworzenie oddziału okulistycznego, miało to skrócić kolejki, kilkanaście zabiegów dziennie mogło 

być, jeżeli chodzi o problem zaćmy i jaskry, czyli ludzi wiekowych, do których ja się też zaczynam 

zaliczać. Na zabieg czeka się 2 lata. Czy Pani Marszałek, dlaczego skoro poszły pieniądze publiczne, 

te pieniądze nie mają prawa się obronić, bo NFZ nie zakontraktował tego rodzaju usług. Bardzo byśmy 

prosili, żeby nie było Pani Marszałek powiedziała, Pan Szcząchor nie trafił, jako przedsiębiorca swoją 

inwestycją. To jeżeli Pan Szcząchor nie trafił, to dlaczego uzyskał pozytywne rekomendacje różnego 

rodzaju gremiów i te pieniądze otrzymał? To są pieniądze też społeczne i powinny być wykorzystywane 

i proszę i apeluję do Pani Marszałek. Jeżeli to jest możliwe, żeby poprzez proste działania moim 

zdaniem poprawić sytuację w naszym województwie, oczywiście mówimy i myślimy o wielkich 

inwestycjach. Chwała Pani za to, ale też, żeby takie działania często drobne, być może jest 

konkurencja, jeżeli jest to osoba prywatna, ale jeżeli ma otrzymane pieniądze ta instytucja Aldemed 

z funduszy europejskich, to już nie są pieniądze prywatne, zaangażowane są pieniądze publiczne 

i powinno to być należycie wykorzystane i prawa respektowane nie tylko prywatnego przedsiębiorcy, 

ale ludzi potrzebujących pomocy w zakresie leczenia, czyli bezpieczeństwa zdrowotnego. Dziękuję 

bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pan Radny 

Zdzisław Paduszyński.     

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Wojewódzkiego Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Pani 

Marszałek. Szanowni Państwo Radni. Ponieważ jak słyszymy i czytamy, że Wydział Lekarski jest 

w trakcie załatwiania, czyli jest to jak gdyby pewne. Chciałbym tutaj ponowić moją propozycję, aby ten 

Wydział Lekarski był na tyle szczególny i odmienny, powiedzmy w Europie, może i nawet jedyny. 

Uzasadnię, dlaczego. Na Komisji Zdrowia ciągle mówi się o braku profilaktyki u dzieci, u dorosłych, 

w małżeństwach niepłodności, płodności, ciągle tylko brak profilaktyki. Ja uważam, że na żadnych 

studiach lekarskich nie uczy się profilaktyki, są takie kierunki, gdzie profilaktyka zdrowia jest na jednym 

kierunku bez egzaminu. Ja bym proponował, aby to był kierunek, w którym profilaktyka i ochrona 

zdrowia byłaby przez całe studia, co roku, aby był to jeden semestr i myślę, że po 12 semestrach 

to lekarz, który skończy będzie prawdziwym profilaktykiem i będzie partnerem dla nas pacjentów, 

ponieważ będą to zaoszczędzone olbrzymie pieniądze. Bo jeżeli nauczymy nasze matki, nasze dzieci, 
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naszych wnuków jak należy żyć, jak należy się odżywiać, jak należy postępować, to my zaoszczędzimy 

na tej służbie zdrowia. A jeśli zaoszczędzimy to są szanse, że rehabilitacja będzie właściwa oraz 

my seniorzy będziemy mieli szansę na to, żeby ktoś się nami właściwie opiekował. Jeśli już nie 

naprawimy swojego zdrowia to jest szansa na właściwą naszą rehabilitację. Dlatego też zwracam 

się do Pani Marszałek, aby uwzględniać to, aby ta profilaktyka, specyfika naszego wydziału, profilaktyka 

i ochrona zdrowia, a drugi wydział, jeśli idzie o prawniczy, jeśli ma powstać to też chciałbym, aby to był 

wydział, w którym byłyby studia prawnicze europejskie, aby tu też była specjalizacja w studiach 

prawniczych europejskich. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pan Radny 

Ireneusz Ganczar. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Ireneusz Ganczar: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Składam interpelację w sprawie rozkładu jazdy szynobusu pomiędzy Zieloną Górą a Gorzowem.  

Przy obecnym stanie, w obecnym rozkładzie jazdy interwał pomiędzy przyjazdem, a odjazdem 

z Gorzowa, czy z Zielonej Góry wynosi 8 godzin i 8 min. Oznacza to fakt, że ktoś, kto chce dojeżdżać 

do pracy ma tylko 4 min. żeby dojść do pracy i potem 4 min., żeby wrócić z pracy i wsiąść 

do szynobusu. Jest to niemożliwe, dlatego proszę o zmianę, o wydłużenie tego interwału tak, aby 

te osoby, które dojeżdżają do pracy do Gorzowa, czy też do Zielonej Góry miały możliwość skorzystania 

z szynobusu. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pani Elżbieta Płonka, Pan Czesław Fiedorowicz. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Dziękuję bardzo. Ja mam pytanie dotyczące 

długu, jaki przejął samorząd województwa po przekształceniu gorzowskiego szpitala w spółkę. Dług 

ten przejęliśmy rozumiem z końcem ubiegłego roku, a właściwie w IV kwartale. Jaka kwota tego długu 

po szpitalu gorzowskim pozostaje przy budżecie samorządu w obecnej chwili? Czy może jest już dług 

wyzerowany i jeśli ten dług nadal pozostaje, jak przebiegają negocjacje z wierzycielami? Czy ten 

problem może być szybko załatwiony? Czy jednak będzie to trochę trwało? Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Czesław 

Fiedorowicz. 
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Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przede wszystkim, myślę, że przez 4 lata 

zadam kłam, że interpelacja nie jest narzędziem tylko opozycji. To jest narzędzie każdego radnego. 

Chciałem zwrócić uwagę Panu Przewodniczącemu Kościkowi. Jest punkt, więc ja na każdej sesji 

składam interpelacje poza tą, na której akurat nie byłem. Ja mam tylko 2 krótkie. Jedna, Pani Marszałek 

to jest sprawa kopalni. Bo mieszkańcy gminy Gubin i Brody, a zwłaszcza Lubska i też Gubina są trochę 

oburzeni, kiedy w gazecie, w radiu Zachód usłyszeli, że PGE wsparł uruchomienie kierunku edukacji  

górniczej w Nowym Miasteczku w szkole, bo próbujemy zyskać tam mieszkańców do tego procesu 

akceptacji kopalni. PGE tym zainteresowane. Przypominam, że Nowe Miasteczko nie leży na terenie 

gminy Gubin i Brody i tam wielokrotnie składano obietnice Lubsku albo szkole rolniczej w Gubinie, 

że ten kierunek górniczy będzie gdzieś tam uruchomiony, no i wielki szum, bo w Nowym Miasteczku 

uruchomiono kierunek górniczy przy wsparciu PGE. To wprowadza niepotrzebny ferment. Warto byłoby 

by PGE troszeczkę zważał uwagę, jeśli rzeczywiście chce tak pryncypialnie do tego podchodzić. 

Natomiast druga prośba jest jak gdyby ponowieniem sprawy, którą tutaj zgłaszałem, ale wydaje 

mi się Pani Marszałek, że ona wymaga pewnego żelaznego reżimu. Ja wiem, że nie do końca mamy 

instrumenty, ponieważ wyższe szkoły zawodowe są w jakiejś mierze samodzielne, ale skala 

szczególnie współpracy Państwowej Wyższej Szkoły Zawodowej w Gorzowie Wielkopolskim 

z Uniwersytetem Szczecińskim tworzy bardzo poważny precedens, ponieważ wiemy, że mamy dwie 

Państwowe Wyższe Szkoły licencjackie w Gorzowie i Sulechowie i wiemy, że każdy dzisiaj uniwersytet, 

a mamy jeden - nasz zielonogórski i w Polsce każdy uniwersytet broni się przed bombą demograficzną. 

Skala współpracy PWSZ w Gorzowie z Uniwersytetem Szczecińskim z kierunkami, które są w Zielonej 

Górze, są już w tak szerokiej skali, że jest tutaj potrzebna pewna poważna rozmowa. Najlepiej 

marchewka nie kij, bo kij nie jest skuteczną metodą w żadnej mierze, ale jest tu kilka rzeczy trochę 

nieprzyzwoitych, również dotyczy to Sulechowa, który z tymi samymi kierunkami próbuje 

współpracować z Poznaniem, a nie z Zieloną Górą. Te szkoły korzystają wielokrotnie z pieniędzy 

regionalnych. I wydaje mi się, że warto byłoby wprowadzić pewnego rodzaju ograniczenia, no jeśli 

nie przymuszające, to zachęcające do tego, by wtedy kiedy uniwersytet nie chce, nie ma do tego 

odpowiednio przygotowanych kadr, by ta współpraca mogłaby być realizowana przy współdziałaniu 

z uniwersytetem, tylko wówczas było przyzwolenie na odsyłanie kadr młodych studentów do Szczecina 

z Województwa Lubuskiego i do Poznania. Bo ta współpraca z tymi uniwersytetami, zwłaszcza z tym 

szczecińskim, powoduje, że ci studenci nawet nie mają szans studiowania w Zielonej Górze. To nie 

chodzi o to, że oni są „antyfalubazowscy”, chodzi o to, że oni nawet nie mają świadomości. Na PWSZ 

w Gorzowie nawet się nie uświadamia tego, że mamy równie dobrych, a nawet lepszych fachowców 

w tych dziedzinach w Zielonej Górze, w określonych kierunkach i po prostu marnotrawimy potencjał 

nasz, bo ci ludzie często już do Województwa Lubuskiego nie wracają. Raczej wiążą 
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się ze Szczecinem, czy Województwem Zachodniopomorskim, nawet jeśli to szanujemy. To jest sprawa 

poważna. Ja po raz kolejny o niej mówię i chciałbym, żeby jednak Pani Marszałek swoim autorytetem 

zwróciła uwagę na to i zastanowiła się, jak realnie to zrealizować. Jak dokonać oceny tego, bo to jest 

problem o znaczeniu naprawdę strategicznym dla Województwa Lubuskiego. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pani Mirosława 

Winnicka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Ja tylko się odniosę, to znaczy uzupełnię 

pytanie Radnego Kościka, dotyczące Wydziału Lekarskiego. Jak Pani Marszałek będzie udzielać 

odpowiedzi to chciałabym, żeby to też jakby odpowiedzieć na to, co ja tu uzupełnię. Czyli, czy Wydział 

Lekarski na uczelni w Zielonej Górze będzie to jako uczelnia samodzielna, czy jednak to przy 

współpracy, czy pod nazwą, jako oddział uczelni z Poznania, czy Wrocławia. Bo mi chodzi o kadrę też, 

tak. W tym kontekście, ale dobrze… I drugie moje pytanie - w trakcie spotkania, konsultacji w Gorzowie 

Wielkopolskim półtora tygodnia temu na PWSZ dyskutowaliśmy na temat, między innymi zadałam 

pytanie w kwestii finansowania – źródła finansowania radioterapii, biorąc pod uwagę kompleksową 

działalność onkologii w Gorzowie. Pani Marszałek wtedy odpowiedziała, że dzień wcześniej wpłynęło 

pismo z Ministerstwa Rozwoju Regionalnego, z którym nie mieliśmy okazji się zapoznać i z tym 

będziemy zapoznani, jako radni. Dzisiaj nie otrzymałam żadnego pisma, ani kserokopii, a bardzo jestem 

zainteresowana co w tym piśmie było, skoro Pani Marszałek dwukrotnie przy moim ponawianiu pytania 

odnosiła się do tego pisma, jako kluczowego w kwestii możliwości finansowania z innych źródeł, jeśli 

chodzi o tą radioterapię. Dziękuję.  

 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy ktoś jeszcze? Dziękuję 

bardzo. Wobec tego zakończymy już ten punkt - wnioski i interpelacje. Czy Pani Marszałek zechciałaby 

zabrać głos? To zapraszam. Teraz sprawozdanie Zarządu, a jednocześnie, w miarę możliwości, 

odpowiedzi na interpelacje radnych. Proszę bardzo Pani Marszałek. 

Wnioski i interpelacje złożone na piśmie stanowią załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Do punktu 3.  

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący. Szanowni Radni.  

W okresie międzysesyjnym Zarząd Województwa odbył 5 posiedzeń. Podjęliśmy 73 uchwały. 

Rozpatrzyliśmy 84 różne wnioski. Te najważniejsze Państwu za chwilę przedstawię. A mianowicie 

w zakresie LRPO, Zarząd podjął decyzję w sprawie dofinansowania rozbudowy drogi wojewódzkiej 

numer 295 na odcinku Nowogród Bobrzański – Żagań. Kwota ponad 6 mln.  Kwota dofinansowania 

oczywiście oraz projektu, też w zakresie dróg wojewódzkich, relacji Iłowa – Ruszów, ponad 5 mln. 

Przyjęliśmy ogłoszenie o konkursie na usługi i aplikacje dla obywateli: zdrowie, administracja, edukacja 

i nowoczesne technologie informacyjne. Są to już ostatnie pieniądze, 7 mln. Dzisiejsza Gazeta Prawna 

właśnie pisze na temat realizacji projektów w tej perspektywie, w zakresie społeczeństwa 

informacyjnego. Na plan 30 tys. km światłowodów wybudowano w regionach tylko 2 tys. km, a w tych 

dwóch 1,5 tys. w regionie lubuskim. Tak, że jesteśmy w tym zakresie naprawdę liderem. W zakresie 

Departamentu Infrastruktury i Komunikacji wyraziliśmy opinie do wniosku w sprawie planowanej 

inwestycji w Torzymiu. Dotyczy to dróg krajowych. W zakresie Departamentu Programów Rozwoju 

Obszarów Wiejskich została zatwierdzona lista operacji wybranych przez Samorząd Wojewódzki 

do dofinansowania w zakresie działania - podstawowe usługi dla gospodarki i ludności wiejskiej. Kwota 

dofinansowania ponad 18 mln. Zatwierdziliśmy również listę operacji w zakresie budowy, przebudowy, 

remontu i wyposażenia targowiska stałego, na kwotę 2 mln 434 tys. zł. Departament Infrastruktury 

Społecznej - został ogłoszony konkurs otwarty na zajęcia sportowe dla dzieci. To jest Program 

MultiSport, kwota 150 tys. Lubuski Mundial Funduszy Europejskich – kwota 25 tys. zł. Jest to konkurs 

też otwarty, na powierzenie zadania w tym zakresie. Została powołana komisja konkursowa 

do rozpatrzenia konkursu w programie „Umiem Pływać”, kwota 200 tys zł. Został wybrany operator – 

Lubuska Federacja Sportu. W sumie wpłynęła, z tego co pamiętam, jedna oferta w tym konkursie. 

Departament Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego - Zarząd przyjął 

darowiznę od miasta Gorzów Wlkp., przy ul. Śląskiej 4. Jest to budynek, który będzie przekazany teraz 

dla pogotowia ratunkowego w Gorzowie Wielkopolskim. Była też na ten temat spora awantura medialna. 

Przypomnę, że dzięki interwencji Zarządu Województwa zarobiliśmy 700 tys. Można powiedzieć, 

że pogotowie nie wyda, nie musi kupić nieruchomości. Będzie mogło tę kwotę przeznaczyć, dzięki temu, 

że udało się nieodpłatnie uzyskać nieruchomość, będą mogli przeznaczyć na modernizację budynku.     

Departament Rozwoju Regionalnego i Współpracy Zagranicznej - procedujemy cały czas w zakresie 

Regionalnego Programu. Zarząd przyjął trzecią wersję Regionalnego Programu i w ubiegłym tygodniu 

nasz program prezentowaliśmy wspólnie z 11-ma regionami na Komisji Wspólnej Rządu i Samorządu 

w Ministerstwie Infrastruktury i Rozwoju. Konsultacje międzyresortowe przebiegły dla nas pomyślnie 

i nasz projekt uzyskał pozytywną opinię. Teraz pozostała już tylko Komisja Europejska, czyli w terminie, 

zgodnie z kalendarzem Pani Minister, do 10 kwietnia projekt trafi do Komisji Europejskiej. Inne 
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ważniejsze uwagi, wnioski, oferty, rozstrzygnięcia. Mianowicie ogłoszony został konkurs z EFS-u 

na wsparcie dla współpracy sfery nauki i przedsiębiorstw. Kwota 1 mln 200 tys. Nabór potrwa do 18-go 

kwietnia. Nastąpił też podział środków na dofinansowanie doskonalenia zawodowego nauczycieli 

w 2014 roku. Kwota przyznana 55 tys. Ogłosiliśmy nabór na stypendia doktoranckie. Kwota stypendium 

5 tys. złotych miesięcznie, przez 12 miesięcy. Nabór wniosków potrwa do 11-go kwietnia 2014 roku. 

Warto zainteresować tym wszystkich, ponieważ jest małe zainteresowanie. Są głównie kierunki ścisłe, 

a dofinansowanie może wynieść 60 tys., do 60 tys. Przyznanie dotacji na pierwsze wyposażenie 

Centrum Integracji Społecznej, to jest 70 tys. Dla Fundacji na Rzecz Rozwoju Zasobów Ziemi 

Dobiegniewskiej w Strzelcach Krajeńskich, kwota 20 tys. Dla stowarzyszenia w Witnicy, kwota 50 tys. zł. 

Prowadzimy konsultacje Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia. 25 lutego Zarząd podsumował 

konsultacje. W tym czasie wpłynęło 215 uwag i wniosków zgłoszonych przez 36 osób i jednostek. 

Większość z nich jest uwzględniona. Praktycznie byliśmy gotowi, żeby dzisiaj przedstawić Państwu 

do uchwalenia Strategię Promocji Ochrony Zdrowia. Wydłużyliśmy jednak ten termin z uwagi właśnie 

na ten dokument, o którym dzisiaj mówiła Pani Radna Winnicka, ponieważ już po zatwierdzeniu 

konsultacji wpłynął do nas dokument pod nazwą Strategiczne Ramy Finansowania Ochrony Zdrowia 

w perspektywie 2020. Bardzo proszę, jest pani Dyrektor Departamentu Rozwoju na sali, żeby przesłać 

wszystkim radnym. Zależy nam na tym, żeby nasze dokumenty regionalne były spójne z tymi 

strategicznymi, a warto podkreślić, że wszystkie nasze plany pięknie wpisują się w strategiczne ramy, 

gdzie diagnoza wyraźnie wskazuje, porównawcza diagnoza naszych potencjałów, możliwości, 

ale również deficytów. Porównawcza do innych regionów wyraźnie wskazuje, że 16 miejsce Region 

Lubuski zajmuje pod względem dostępności do usług pediatrycznych. Czyli uzasadnienie zarówno 

dla ośrodka pediatrii, jak i dla budowy radioterapii w Gorzowie. Znajdziemy tam naprawdę super 

argumenty do wykorzystania, świetnie przedstawione na tle innych regionów. Także zarówno 

radioterapia, pediatria, jak i też utworzenie kierunku lekarskiego, to są cele strategiczne w ramowych, 

strategicznych ramach przygotowanych przez Ministerstwo Zdrowia do finansowania w nowej 

perspektywie 2020. 26 lutego spotkaliśmy się wspólnie z Członkiem Zarządu, Panem Tomczyszynem  

z przedstawicielami wszystkich organizacji rolniczych. W wyniku tych rozmów odbędzie się tutaj, w tym 

tygodniu, 27 marca, zapraszam Państwa, wszystkich zainteresowanych, odbędzie się debata rolnicza 

na temat naszych potencjałów, naszych możliwości, ewentualnie potrzeby interwencji, a wiele jest 

do zrobienia i wiele takich się możliwości otwiera dla naszego lubuskiego rolnictwa. Nie tylko 

w kontekście nowego okresu programowania, ale również otwartości innych regionów w Unii 

Europejskiej na współpracę z lubuskim rolnictwem. Jest taka gotowość również podpisania umowy 

i współpracy z naszymi producentami w zakresie sprzedaży mięsa wieprzowego, wołowego, indyczego, 

jaj, z regionem – Kretą w Grecji. 26 lutego odbyło się posiedzenie Zarządu Lubuskich Pracodawców. 
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My współpracujemy ze wszystkimi organizacjami pracodawców – okołobiznesowymi. W tym 

uczestniczył Pan Wicemarszałek Maciej Szykuła. Kończymy przygotowanie projektu na budowę 

winnicy. To kolejne trudne rozmowy. Tam, gdzie jest partnerstwo wielu, podobnie jak z naszymi 

uczelniami, co też za chwilę skomentuję, ale projekt już jest gotowy i koncepcja zaakceptowana przez 

stowarzyszenia winiarskie. Konkurs będzie ogłoszony w kwietniu 2014 roku. Także w tym roku jeszcze 

przystąpimy do budowy i w przyszłym roku musimy zakończyć, zgodnie z terminami unijnymi. 27 lutego 

odbyło się dobre spotkanie, tutaj w Zielonej Górze, a później 14 marca, równie dobre, nawet bardziej 

ambitne – w Gorzowie Wielkopolskim. Licznie reprezentowane przez różne środowiska. Mówiliśmy 

o tym, jest taka widzę potrzeba, bo są mylone wszystkie te nasze dokumenty strategiczne. Mówiliśmy 

o Regionalnym Programie Operacyjnym, liście projektów kluczowych w ramach tego programu, bo jest 

ich 13. Mówiliśmy o ZIT-ach, gdzie z klucza jest 66 mln, a czy będzie więcej, to decyzja Zarządu 

Województwa na podstawie dokumentów strategicznych, które Gorzów dostarczył, po wymianie zdań, 

delikatnie mówiąc. Zielona Góra jeszcze nie dostarczyła. Jest potrzebna Strategia Miejskiego Obszaru 

Funkcjonalnego i Strategia Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych, żeby można było rozmawiać 

o zwiększeniu alokacji na ZIT-y, co jest oczywiście kwestią otwartą i możliwą. I Strategia Polski 

Zachodniej. Mówiliśmy też o tych projektach, tam jest 8 o znaczeniu makroregionalnym, dużych 

projektów, które w większości są wpisane do programów rządowych. I o Kontrakcie Terytorialnym, gdzie 

mamy 32 projekty i w tej chwili też negocjujemy. To są już uzgodnienia międzyresortowe z ministrami 

właściwymi. Tutaj trzeba lobbować, żeby uzyskać dofinansowanie na te ważne przedsięwzięcia, które 

nie znajdują się, ani na naszej liście projektów kluczowych, ani Strategii Polski Zachodniej, a mogą 

z powodzeniem być finansowane z programów rządowych, bo na poziomie rządowym w dalszym ciągu 

będą duże naprawdę programy, chociażby taki jak Program Operacyjny Infrastruktura i Środowisko, 

Inteligentny Rozwój, czy Polska Cyfrowa. Zostały wręczone Lubuskie Wawrzyny. Wicemarszałek Maciej 

Szykuła uczestniczył w tej uroczystości, to już XX edycja. Zakończyliśmy też debatę z okazji XV-lecia 

Województwa Lubuskiego. Bardzo miłym akcentem w Lubniewicach, trochę z przymrużeniem oka, 

Państwo Radni też uczestniczyliście w tym spotkaniu, za co bardzo dziękuję, ponieważ rzeczowa 

również dyskusja wykazała, że wszyscy jesteśmy bardzo mocno zainteresowani integracją, 

budowaniem tożsamości naszego regionu. Przekonanie, że to małżeństwo z rozsądku pisze swoją 

historię, chociaż nie jest to „love story”, ale ma szanse na długie, długie przetrwanie, nad czym 

pracujemy tutaj razem również. 28 lutego w Zielonej Górze odbyły się Obchody Narodowe Dnia Pamięci 

Żołnierzy Wyklętych. Mieliśmy bardzo dostojnych gości: Podsekretarza Stanu w Ministerstwie Obrony 

Narodowej Macieja Jankowskiego, Wojewodę Lubuskiego oraz Kierownika, też w randze Ministra, 

Urzędu ds. Kombatantów i Osób Represjonowanych - Pana Jana Stanisława Ciechanowskiego. 

W teatrze odbyły się również obchody i koncert „Panny Wyklęte”. W ten sposób realizujemy swoją misję 
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wychowania patriotycznego. 28 lutego w Strzelcach odbyła się Gala Gospodarcza. W uroczystości wziął 

udział Wicemarszałek - Pan Bogdan Nowak i radni również Sejmiku. Nasza spółka, Szpital Wojewódzki 

w Gorzowie, inwestuje. Już, jako spółka zakończyła remont, modernizację można powiedzieć w 100% 

sfinansowaną z własnych środków w kwocie 3 mln zł, oddziału urologii i onkologii urologicznej. Kolejne 

inwestycje są już też na ukończeniu. Jest to budowa lądowiska i podjazdu do Szpitalnego Oddziału 

Ratunkowego, także za chwilę też będzie oddana do użytku. Jak jestem przy temacie spółki – 

te inwestycje świadczą o dobrym wyniku finansowym, zarówno za ubiegły rok, jak też bieżącej 

działalności. Spółka bilansuje się na działalności bieżącej, wypracowuje zysk. Cały czas wdraża 

też program restrukturyzacyjny, bo to jest warunek, żeby cieszyć się tym powodzeniem. Rozliczenie, 

o które pytała Pani Radna Płonka przedstawia się dla nas bardzo dobrze. Przypomnę, że w lipcu 

w ubiegłym roku uchwałą Sejmiku postanowiliśmy przejąć zobowiązania w wysokości 126 mln zł i taką 

kwotę też wpisaliśmy po stronie zarówno dochodów jak i wydatków. Rozliczenie końcowe jeszcze 

nie jest zamknięte. Trwają negocjacje z ZUS-em w zakresie umorzenia zobowiązań publiczno-

prawnych. Ze wszystkimi pozostałymi wierzycielami, zwłaszcza cywilno-prawnymi, bo to było 

największe zagrożenie, że zajmą konta spółki, jako następcy prawnego, bądź też Samorządu 

Województwa, jako podmiotu, który przejął zobowiązania. Nic takiego się nie wydarzyło. Przeszliśmy 

bardzo pozytywnie ten cały proces. Przecież na ostatniej sesji zaoszczędzone pieniądze, 16 mln 

przeznaczyliśmy na drogi. To są właśnie te pieniądze, które samorząd miał dołożyć, a nie musiał 

dołożyć. 110 mln otrzymaliśmy dotacji, bo takie wykazaliśmy zapotrzebowanie. W wyniku negocjacji 

udało się uzyskać więcej umorzeń, niż zakładaliśmy. Także twardo negocjowaliśmy i część dotacji 

też do Ministra wróci. Z tego powodu, bo nie będzie potrzebna na spłatę zobowiązań. Uzyskaliśmy 

też zwolnienie z VAT-u – 33 mln. Czyli dokładnie tak jak planowaliśmy w granicach około 150 mln 

zobowiązania rozliczamy. Rozliczamy, bo za chwilę już ten dokument końcowy będzie, gdy zakończymy 

negocjacje z ZUS-em. Także Samorząd Województwa do tego procesu nie dołoży ani złotówki. 

Gorzowskie Zakanale bezpieczne. Tutaj rozpoczął się, warto o tym powiedzieć, bo pamiętam, że bardzo 

ostro się zaczęła ta kadencja, tutaj na tej sali.  W związku z zagrożeniem powodziowym i faktycznymi  

problemami, które miały miejsce na Zakanalu w Gorzowie Wielkopolskim. Wtedy postanowiliśmy 

w ramach LRPO, wydzielić specjalne środki na ten cel. Wynegocjowaliśmy też dobre porozumienie 

z miastem Gorzów Wielkopolski i teraz już przystąpiliśmy, po ocenach. Trudny projekt. W metodologii 

„zaprojektuj – wybuduj” rozpoczął się w marcu, we wrześniu będzie zakończenie. Całkowity koszt 

zadania to 14,5 mln. Jak widać, partnerstwo może przynosić bardzo dobre efekty. Województwo 

Lubuskie, jako beneficjent, dokłada z własnych środków ponad 2 mln, miasto Gorzów prawie 3 mln 

i w ramach LRPO prawie 10 mln. Kolejne konferencje na temat ścieżek rowerowych, o których dużo 

też mówimy przy procedowaniu nowej perspektywy. W ramach ZIT-ów będą też budowane. Zostało 
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od 3 marca otwarte targowisko w Żarach. Uczestniczył w tym Członek Zarządu Województwa 

Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn. Na straży bezpieczeństwa regionu lubuskiego czuwa w Krośnie 

Odrzańskim, oddział Straży Granicznej, nadodrzański, który nadzoruje pracę 11 placówek granicznych, 

także bardzo silna placówka w naszym regionie. Strzeże 715 km granicy państwowej. Odwiedził 

nas również Konsul Generalny Niemiec. Nasza współpraca jest tak wyjątkowo wzorcowa tutaj 

na pograniczu z Brandenburgią i Saksonią, dlatego zabiegamy bardzo mocno o swoje miejsce – 

należne nam, bo jest bardzo dużo partnerstw i bardzo dużo wspólnych projektów w nowej perspektywie. 

Poznaliśmy też Managerów 2013 roku, wspólnie z Gazetą Lubuską uczestniczyliśmy też w tym 

konkursie.  I Parki Naukowo–Technologiczne. Bardzo dużo czasu, proszę Państwa, teraz w I kwartale 

poświęcamy procedowaniu nowej perspektywy. To jest niesłychanie ważne. Teraz programujemy 

przyszłość. Jak to będzie wyglądało w latach 2020, jak się zmieni region lubuski, to planujemy 

w tej chwili. Mamy wszystkie nasze dokumenty strategiczne. Zaktualizowaną Strategię Rozwoju 

Województwa, programy branżowe, energetyka, gospodarka odpadami. Kończymy aktualizację 

Strategii Promocji i Ochrony Zdrowia. Te wszystkie dokumenty muszą być ze sobą spójne. 

Wybudowaliśmy infrastrukturę. W tej perspektywie powstały parki naukowo-technologiczne. One muszą 

pracować dla regionu na zewnątrz. I to, o co pytał również pan Radny Fiedorowicz i inni radni. To jest 

niezwykle ważne, żeby partnerstwo było faktyczne. Będziemy inspirować, jako region, umowy pomiędzy 

naszymi uczelniami. Różnie to bywa, bywały awantury nawet tutaj podczas konsultacji, ale my mamy 

narzędzie pokojowe, które może w sposób taki właśnie pokojowy zmusić do współpracy, a ponieważ 

są pieniądze do wzięcia, więc myślę, że nie będzie z tym dużego problemu. Pieniądze mają trafić 

do przedsiębiorców. To przedsiębiorcy mają zamawiać konkretne badania, a uczelnie mają ze sobą 

współpracować. Taki jest warunek. Również na zewnątrz, tego też nie możemy przekreślać. To też jest 

ważne, żeby się dzielić doświadczeniami z uniwersytetem w Poznaniu (UAM), warszawskim 

czy wrocławskim. Będzie też taki specjalny projekt w zakresie Polski Zachodniej, w którym będą nasze 

uczelnie w Polsce Zachodniej ze sobą współpracowały w zakresie bioenergii, ale również mają przede 

wszystkim ze sobą współpracować w ramach regionu lubuskiego. W parkach naukowo-

technologicznych powstały już konkretne pomysły projektów. Muszę powiedzieć, że te spotkania 

są bardzo dobre, ponieważ my stawiamy warunki nasze w sposób jasny i przejrzysty. Także naukowcy 

wiedzą, że muszą mieć umowy partnerskie z biznesem. Wiedzą, w co się wpisać, w jakie konkretne 

działania w nowej perspektywie, co będzie finansowane. Nie będzie od tego odwrotu. Faktycznie, 

tak jak Państwo zauważyliście w interpelacjach, konkretne efekty, wskaźniki muszą być osiągnięte. 

Na tym też reforma polityki spójności w nowej perspektywie. Na Komitecie Regionów, w którym 

uczestniczyłam w Grecji ostatnio, wspólnie z Marszałkami, wyraźnie przedstawiciele – szefowie Komisji 

Europejskiej podkreślali. Pieniądze, zwłaszcza z EFS-u, muszą być rozliczane za efekty, bo bardzo 
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dużo zainwestowaliśmy w tej perspektywie w walkę z bezrobociem, a bezrobocie wśród młodych 

w 28 krajach Unii Europejskiej sięga 50%. W Grecji i Hiszpanii ponad 60%. I to się musi zmienić. Teraz 

pisząc program wyraźnie zmieniamy wskaźniki rezultatów, ale również musimy, na podstawie takiej 

rzetelnej diagnozy wyciągnąć konkretne wnioski. 5 marca uczestniczyliśmy, Wicemarszałek Maciej 

Szykuła w Brukseli, ja uczestniczyłam w Grecji – w Atenach, na Komitecie Regionów. Także wiemy też, 

jaka jest opinia Komisji Europejskiej. Wiemy też bardzo dobrze, że i ochrona zdrowia, i sport, i turystyka 

też mogą być finansowane, tylko trzeba wiedzieć dokładnie, jak te projekty napisać, jakie rezultaty, jakie 

wskaźniki mają być osiągnięte. A propo własnie lotnisk – bo też była tutaj interpelacja i pytanie. W Grecji 

wybudowano w tej perspektywie 60 lotnisk. Nam się kasuje jedno za dużo. Ja uważam, że też trzeba 

stanowczo o to walczyć, ponieważ rozwój portów regionalnych to jest rozwój transportu publicznego. 

To są już takie czasy w tej chwili, to jeszcze dopowiem. Te przykre doświadczenia w innych krajach, 

gdzie nie osiągnięto rezultatów, to nie znaczy, że my się mamy z tym zgadzać. My mamy tutaj swoją 

też politykę i wiemy gdzie są nasze deficyty, w co powinniśmy inwestować.  Bo dlaczego wcześniej 

można było, a teraz nagle nie, bo ktoś nie osiągnął rezultatów. Ale my mamy swoje plany. Mamy 

Strategię Rozwoju Portu Lotniczego, która została w tej chwili zaktualizowana. Nie włożyliśmy tam 

mega wielkich pieniędzy, tak jak na budowę 60 lotnisk w innych krajach. My zainwestowaliśmy 

w ramach LRPO tylko 10 mln zł., także co to są za pieniądze w porównaniu innymi. System ILS jest 

w tej chwili testowany. Jak już będzie włączony, będzie działał, wtedy jest inna też rozmowa, 

ale na pewno nigdy nie będziemy takim lotniskiem jak Kraków Balice, czy Gdańsk, z uwagi 

na położenie, ale trzeba wziąć też pod uwagę czartery biznesowe, których około 100 się odbywa 

miesięcznie. Dla rozwoju biznesu, który w naszym regionie lubuskim jest w zdecydowanej większości 

z kapitałem zagranicznym. Pod tym względem jesteśmy na drugim miejscu, po mazowieckim w Polsce, 

więc takie lotnisko regionalne musi być w sieci transportu publicznego. Nie tylko drogi, widać jakie jest 

natężenie na drogach w tej chwili. I światłowody. 6 marca informacyjna konferencja, która cieszyła 

się bardzo dużym zainteresowaniem, bo w tej chwili szukamy inwestorów do budowy tzw. „ostatniej 

mili”, tak żeby ten Internet faktycznie trafił do domów. Nasze Szerokopasmowe Lubuskie, budowa 

światłowodów, to też jest olbrzymi sukces w skali kraju. Podobnie jak przekształcenie szpitala 

w Gorzowie, gdzie dostaliśmy na szpital 110 mln, a na światłowody 100 mln. O tym mało mówimy. 

Udało nam się potroić nasze pieniądze. My zainwestowaliśmy z LRPO 50 mln, firma Orange dopłaciła 

100 mln. Mamy w tej chwili sieć już wybudowaną 1350 km. Docelowo będzie to 1500 km. Zakończenie, 

zgodnie z planem, do końca czerwca. Ruszają również studia podyplomowe. 7 marca podpisaliśmy 

umowę na rozpoczęcie studiów „opieka senioralna”. 22 marca na uniwersytecie naukę rozpoczęło 

20 osób. W tym wydarzeniu uczestniczył Wicemarszałek Maciej Szykuła, jest to też projekt w ramach 

EFS-u. O europejskim szczycie mówiłam. Spotkaliśmy się też w ramach konsultacji nowej perspektywy, 
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gdzie bardzo szczegółowo omówiłam regionalny program - Strategię Polski Zachodniej. Kontrakt 

terytorialny dla przedsiębiorców w Słubicach – bardzo dobre też spotkanie, licznie reprezentowane, 

zwłaszcza przez środowisko przedsiębiorców. Zarząd przyjął trzeci projekt, to też już mówiliśmy. 

Rozmawiamy też na temat innowacji. Budujemy w tej chwili projekt kluczowy w ramach EFS-u. Nie ma 

na liście projektów kluczowych ani jednego projektu z EFS-u. Wspólnie z Panią Kurator w kuratorium 

mamy taką rzetelną diagnozę, tego co mamy, naszych deficytów, naszych potencjałów w zakresie 

oświaty i chcemy finansować, współfinansować programy rozwojowe szkół, ale chcemy, żeby to był 

projekt taki, który obejmie swoim zasięgiem cały region, bo wtedy będą faktycznie efekty. W powiązaniu 

z naszymi uczelniami, bo jeżeli zajęcia dodatkowe w ramach programów rozwojowych szkół nie będą 

się odbywały w szkole, a na przykład w Instytucie Energetyki w Sulechowie, albo w Parku Naukowo-

Technologicznym w Instytucie Budownictwa Zrównoważonego, bo powstała piękna infrastruktura 

i trzeba otworzyć uczelnie właśnie dla szkół, innowacje naprawdę zaczynają się w przedszkolu. 

I rozmowy dotyczące zabezpieczenia przeciwpowodziowego. Został opublikowany Lubuski Program 

Zabezpieczenia Przeciwpowodziowego, budowy zbiorników retencyjnych, wałów w nowej perspektywie. 

Duży program, na kilkaset mln zł. Zapotrzebowanie na 3 mld było wcześniejsze, ale dużo też możemy 

zyskać z programów krajowych. Stąd też już rozpoczęły się konkretne rozmowy, włodarze gmin bardzo 

często chcą też partycypować wkłady własne, bo jest to olbrzymi problem, który w tej perspektywie 

będzie rozwiązany. To są realne programy, tak samo program, ja słyszałam też Państwa wypowiedzi 

takie z niedowierzaniem, że ten program w zakresie budowy i modernizacji dróg będzie zrealizowany, 

że na pewno są tam jakieś środki na drogi krajowe. Nie. To jest tylko i wyłączenie program nasz 

wojewódzki – Zarządu Dróg Wojewódzkich, na kwotę prawie 600 mln zł. 460 mln ponad z LRPO. 

Wkłady własne są zabezpieczone w ramach Wojewódzkiego Planu Finansowego. To jest realny 

program minimum. Już pokazaliśmy w tym roku, na ostatniej sesji, zwiększając budżet na drogi 

o 50 mln, że będziemy zwiększać jeszcze ten budżet, bo są oszczędności poprzetargowe. 

Po przetargach wychodzą często, nie zawsze, nie raz trzeba dołożyć, ale bardzo często wychodzą 

mniejsze kwoty i uważam, że jeszcze więcej zrealizujemy niż mamy w tym programie, dlatego jest 

też lista rezerwowa do tego programu. 12 marca w Raculi odbyło się spotkanie inaugurujące projekt 

Najciekawsza Wieś. O gminnych punktach informacyjnych dla niepełnosprawnych, takie spotkanie 

odbyło się 12 marca. Też wspólnie Wicemarszałek Maciej Szykuła z Panią Kurator. Europejskie Forum 

Taborowe odbyło się w Warszawie. Te sprawy kolejowe są dla nas niezwykle istotne, bo też tworzymy 

w tej chwili (kluczowy projekt mamy wpisany) program w zakresie budowy dostępności kolejowej, 

ale teraz już piszemy szczegóły, czyli konkretne projekty. „Berlinka” na południu, na północy droga 203, 

to co wynika ze Strategii Rozwoju Województwa i prowadzimy w tej chwili negocjacje z PLK 

co do wkładu własnego. Gdy czytam, że pieniądze na kolej nie będą wykorzystane, to uważam, 
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że nie powinniśmy aż w takim zakresie partycypować w tych projektach kolejowych. Można więcej 

za to zrobić. O tym mówiliśmy. 49 inwestycji na drogach. To jest: 39 dróg, 7 obwodnic, 3 mosty. 

Szacunkowy koszt 561 mln. Program minimum, do tego lista rezerwowa. Uważam, że będziemy 

rozszerzać ten program. S-3, będzie oddany kolejny odcinek. Poinformował nas Pan Dyrektor 

Generalnej Dyrekcji Dróg. Poprosiłam go na konferencję prasową, ponieważ nie mógł uczestniczyć 

na ostatniej sesji, gdzie przekazał sporo bardzo dobrych informacji dla regionu lubuskiego. Cała droga 

ekspresowa jest w rządowym programie aż do Lubawki, Świnoujście – Lubawka. Natomiast duży 

odcinek łączący Międzyrzecz z Gorzowem Wielkopolskim będzie otwarty 15 maja. Szkolnictwo w nowej 

perspektywie. Takie spotkania są, mówiłam już na bieżąco. O ekonomii społecznej. W dniach 13-14 

marca w Lubniewicach też odbyło się szkolenie na temat współpracy wielosektorowej, ale często 

słyszymy od organizacji pozarządowych, też to było w Gorzowie, że brakuje informacji. Dlatego 

pokazujemy, że cały czas takie promocje projektów i szkolenia też na temat nowej perspektywy 

prowadzimy. Minister Obrony Narodowej przesłał zgodę na budowę mostu tymczasowego 

w Skwierzynie. Cały most ma kosztować 22,5 mln. Most tymczasowy był zaplanowany w tej kwocie 

na 5,5 mln. Dzięki temu, że wojsko wybuduje most zaoszczędzimy co najmniej połowę tych środków. 

Zwróciłam się jeszcze do Wicepremiera, w ubiegłym tygodniu spotkałam się z Wicepremierem 

Piechocińskim, o wyrażenie zgody na zwolnienie nas z dzierżawy konstrukcji mostu, bo to jest 

w dyspozycji Ministra Gospodarki. Także jeszcze można zaoszczędzić, ale oczekujemy na odpowiedź. 

Kierunek lekarski. Teraz tak bardzo mocno przyciskam. Przyznam, że faktycznie w ubiegłym roku 

zostawiliśmy trochę takiej autonomii należnej uniwersytetowi. Bardzo byłam zajęta przekształceniem 

szpitala w Gorzowie, żeby skutecznie to doprowadzić z jak najlepszym skutkiem dla samorządu, 

do końca. Natomiast w tej chwili nie odpuszczamy. Co tydzień odbywa się spotkanie. Jutro kolejne, 

w zakresie utworzenia kierunku lekarskiego, ponieważ wszystkie zadania, które Samorząd 

Województwa wziął na siebie zostały wykonane. Zarówno zabezpieczenie środków w naszym 

Wieloletnim Planie Finansowym na pierwsze dwa lata, jaki i środków inwestycyjnych z „bonusu”, 

z Krajowej Rezerwy Wykonania.  Konkurs w tej chwili trwa, nabór projektów do końca tego miesiąca. 

Szpital jest przygotowany do budowy, modernizacji i wyposażenia laboratoriów Instytutu 

Patomorfologicznego. Także, nie chcę przedłużać, ale mamy bardzo już dokładnie przygotowany 

wniosek do Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego. Ten wniosek, zgodny już z rozporządzeniem, 

bo w międzyczasie się zmieniło. Zgoda na kierunek jest Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego, 

w uzgodnieniu z Ministrem Zdrowia. Jako samorząd jesteśmy również przygotowani pod względem 

praktyk studenckich, ponieważ odpowiadając na pytanie Pani Radnej Winnickiej - nauka ma się 

odbywać na Uniwersytecie Zielonogórskim, nie w żadnej filii. Tu ma powstać kierunek lekarski. Nauka 

ma być prowadzona na bazie obcej. Nie będzie szpital kliniczny, tylko na bazie Szpitala 
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Wielospecjalistycznego w Zielonej Górze, ale również w Świebodzinie, Nowej Soli, gdzie jest dobra 

kardiologia, w Gorzowie Wielkopolskim. Takie spotkanie z udziałem dyrektorów tych jednostek odbędzie 

się jutro. Umowy również są w trakcie podpisywania z Cottbus, Uniwersytetem Technicznym, gdzie 

też mogą odbywać się praktyki, bo taka deklaracja wpłynęła. W Poczdamie, gdzie jest największy 

szpital w Brandenburgii i w Dreźnie w Saksonii, gdzie też mam deklarację Premiera Tillicha. Prace 

są bardzo zaawansowane pod względem też kadrowym. Oczywiście jest tutaj problem i opór, ja też 

to wyczuwam. Zawsze przed takimi zmianami jest, bo ludzie się przyzwyczaili do pedagogiki i politologii, 

ale my też jesteśmy od tego, żeby inspirować te zmiany i spowodować, bo ta zmiana jest niezwykle 

ważna dla naszego regionu, zatrzymanie tej najbardziej zdolnej młodzieży, bo brakuje jej. My jesteśmy 

pod tym względem daleko, daleko w tyle. Pod względem innowacji i tego potencjału intelektualnego. 

Musimy zatrzymać tą najzdolniejszą młodzież w regionie. Dlatego powstał pomysł utworzenia prawa, 

kierunku lekarskiego i innych kierunków innowacyjnych. Do końca maja ma być projekt złożony 

już w tym standardzie obowiązującym, do ministerstwa. W połowie maja na Senacie my mamy 

prezentować, jako Samorząd Wojewódzki, co udało się wykonać i jest to jak najbardziej realne, ale 

nabór ruszy w przyszłym roku, w 2015. Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy otrzymała Kryształową 

Antenę. Warto o tym powiedzieć, ponieważ Woodstock po raz 20-ty zagra w regionie lubuskim. 

To na nasz wniosek, niezależna kapituła ekspertów przyznała WOŚP – Jurkowi Owsiakowi, 

ten zaszczytny tytuł. WOŚP jest organizacją pozarządową, o największym zaufaniu społecznym 

w Polsce. Toskania, odbyła się misja naszych producentów rolnych do Włoch. Lubuska delegacja 

spotkała się z przedstawicielami lokalnych grup działania z terenu Włoch i z właścicielami gospodarstw 

specjalizujących się w produktach regionalnych. Także nie tylko lubuski biznes cieszy 

się zainteresowaniem, ale również nasza produkcja rolna. To mówię też o kontekście ostatnich rozmów 

w Grecji. Odbyło się kolejne posiedzenie Związku Województw. Również zdominowane polityką 

spójności, ukierunkowaniem polityki spójności, ale też gośćmi byli Pani Wiceminister Gospodarki Ilona 

Antoniszyn – Klik, również Ambasador Kazachstanu. Mowa była o współpracy międzynarodowej, 

zagranicznej, misjach gospodarczych, które są planowane przez Ministerstwo Gospodarki w tym roku. 

Proszę Państwa, wracając jeszcze do interpelacji. W większości na temat portu lotniczego udało mi się 

odpowiedzieć. Ja rozumiem oczywiście, że te działania powinny być intensywniej prowadzone, jeśli 

chodzi o rozwój połączeń, nie tylko kierunek Warszawa. Jest zaktualizowana strategia i taki materiał 

przygotujemy, przekażemy radnym. ILS działa. Kończy się testowanie i wtedy będzie można 

już konkretnie rozmawiać. Nie ma zagrożenia zwrotu pieniędzy, absolutnie, jeżeli chodzi o nasze 

inwestycje, które są realizowane w porcie lotniczym, bo dotyczą one wyłącznie poprawy standardów 

bezpieczeństwa, także nie ma tu żadnego zagrożenia. Wydział Lekarski Państwu przedstawiłam. 

Wspólny budynek. Tak, udało się, chociaż nie było lekko. Struktura zarządzania, też jeżeli chodzi 
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o nowy program, jest to jeden program, dwufunduszowy. Prowadzimy więc rozmowy, negocjujemy, 

ale jednocześnie konsultujemy z innymi regionami, żeby wybrać jak najlepsze rozwiązanie. Będzie 

to na pewno jeden program, ale dwa departamenty, ponieważ te departamenty zyskały bardzo dużo 

w tej perspektywie praktyki, doświadczenia, żeby jak najlepiej zarządzać nową perspektywą. Jest 

to dużo pieniędzy, ale jak rozpisaliśmy na konkretne działania, to okazuje się, że jest bardzo mało. 

Praktycznie do każdego działania brakuje, bo są też obszary strategiczne interwencji, wymogi 

ministerstwa dedykowania określonych kwot dla terenów wiejskich. U nas spełniliśmy ten wymóg, 

nie pamiętam w tej chwili, chyba 10,6 z dostępnej alokacji trafi do obszarów wiejskich. U nas wszystkie 

obszary wiejskie wymagają strategicznej interwencji, ale również obszary subregionalne i stąd 

też trzeba się dobrze zastanowić, o ile i czy zwiększać ZIT-y, bo region jest mały i ta kwota 906 mln zł 

wcale nie jest wielka, a w naszym województwie to nie tylko Zielona Góra i Gorzów Wielkopolski. Wiele 

innych miejscowości też oczekuje wsparcia i współfinansowania przygotowanych już inwestycji 

do nowej perspektywy. Komisja Energetyki. Faktycznie sprawdziliśmy. Nie ma tam przedstawiciela 

naszego, ale w senackiej Komisji Gospodarczej jest Stanisław Iwan, który pilnuje naszych spraw. 

Zwrócimy się do naszych parlamentarzystów. Jest to niezwykle ważne w tej chwili, zwłaszcza w sytuacji 

zagrożeń na wschodzie. Możemy brzydko użyć słowa „wygrać”, ale jeżeli chodzi o politykę 

energetyczną, to region lubuski może w tej chwili naprawdę zyskać bardzo dużo, przyśpieszyć niektóre 

decyzje, o które zabiegaliśmy wcześniej, zwłaszcza w zakresie budowy kompleksu energetycznego 

Gubin – Brody. Drzonków. Wiemy, jakie tam jest otoczenie, że wymaga wsparcia. Ma być 

to zrealizowane w ramach ZIT-u Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego. Drzonków zyskał duże wsparcie. 

Projekty o wartości 45 mln, faktycznie to otoczenie wymaga takiego wsparcia, no ale też jest nowa 

perspektywa przed nami. Również programy krajowe, międzynarodowe, także będziemy szukać takiego 

finansowania. Pan Radny Pańtak, faktycznie rozmawialiśmy na temat rozmowy radiowej z Dyrektorem, 

który ma powierzone obowiązki – Pan Dyrektor Stępak. Pan Dyrektor ma powierzone obowiązki 

na podstawie Statutu, z którego wynika, że w takim okresie przejściowym może pełnić obowiązki 

dyrektora ten zastępca, który ma najdłuższy staż. Stąd powierzenie, wskazanie dla Pana Stępaka. 

Ma najdłuższy staż pracy na stanowisku zastępcy dyrektora. Była sytuacja faktycznie niejednoznaczna, 

rozstrzygnięcie prokuratorskie zostało uchylone, co do Dyrektora Błażkowa, poprzedniego, zakazujące 

pełnienia tej funkcji. Także musieliśmy poczekać na te rozstrzygnięcia. W tej chwili sprawa jest jasna. 

Pan Błażków dalej pracuje w Wojewódzkim Urzędzie Pracy, ponieważ sprawa się toczy w sprawie, 

a On jest w wieku ochronnym, w wieku przedemerytalnym i pełni tam funkcje kierownika jakiegoś 

wydziału - nie pełni funkcji żadnych kluczowych w Zarządzie. Konkurs jest przygotowany i teraz, gdy już 

mamy jasność co do zakresu postępowania, będzie ogłoszony. Podobnie, jeżeli chodzi o powierzenie 

obowiązków, na co zwrócił uwagę Pan Radny Kościk. Wykonaliśmy taki audyt wewnętrzny, niedawno 
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zakończony. Są takie sytuacje, gdy pracownicy są na długotrwałych zwolnieniach lekarskich i prawnie 

nie ma możliwości, żeby zatrudnić na czas nieokreślony na to miejsce osobę. Może być zatrudniona 

tylko na zastępstwo. Nie jest to też dla mnie dobra sytuacja, bo nie jest to trwały stosunek pracy. 

Natomiast wszędzie tam, ja dzisiaj rano nawet miałam rozmowę z Panią Dyrektor Administracyjną, 

wszędzie tam, gdzie jest to niewskazane, gdzie nie ma takiej sytuacji to oczywiście nie jest 

to uzasadnione, żeby przewlekać taki stan tymczasowości. Udzielę odpowiedzi na piśmie. Też uważam, 

że należy to rozstrzygnąć jednoznacznie. Jeżeli jest to długotrwała nieobecność, ale niezwiązana 

z chorobą, to taki okres pełnienia obowiązków uważam też za nieuzasadniony. Także będzie 

to rozstrzygnięte. Zebraliśmy już, rozmawialiśmy na temat wzrostu kosztów zatrudnienia w administracji 

i tak dalej, także ten dokument – audyt wewnętrzny jest. Nie chcę dzisiaj już przeciągać i o tym mówić, 

mogę go udostępnić, ale będzie też wykonany audyt zewnętrzny. Zrobiliśmy już rozeznanie, jest 

wybrana firma, w zakresie etatyzacji i jakości pracy urzędniczej. Oczywiście jedno zdanie powiem, 

bo tak się fajnie cicho zrobiło, na temat tego audytu, że te koszty nie zostały spowodowane jakimiś 

podwyżkami, czy nadmiernym zatrudnieniem w tych ostatnich latach. Największa podwyżka – była 

u urzędzie regulacja, duża faktycznie, w 2009 roku. I skutki są później finansowe takie właśnie, 

że co roku już później trzeba zabezpieczyć te środki. Nie odczuwam tego też jako krytykę, myślę, 

że po prostu pytanie padło… I Radny Pańtak pyta się również o Aldemed. Jeżeli chodzi o leczenie 

onkologiczne, przynajmniej w naszym regionie ja miałam zawsze taką informację, że jest płacone 

z wykonania, nie ma limitów. Zawsze było płacone z wykonania w regionie lubuskim. Natomiast, jeżeli 

chodzi o prywatne podmioty to podejmują własne ryzyko, na własną odpowiedzialność budując szpitale. 

To nie było wsparcie z działania, z priorytetu na poprawę infrastruktury w ochronie zdrowia, ale 

na wsparcie działalności gospodarczej, z drugiego. Także takie ryzyko Pan podjął. Oczywiście, 

że te pieniądze powinny zarabiać, ale może świadczyć usługi i tak zakładał we wniosku, odpłatnie. 

Bo to nie z tego działania było wsparcie. My staraliśmy się również, ja osobiście, staraliśmy się, żeby 

ten szpital  prywatny, szpital jednego dnia prowadził działalność i uzyskał kontrakt również oprócz 

tej działalności odpłatnej, ale my możemy to robić naprawdę w białych rękawiczkach, ponieważ 

kontrakty podpisuje się tylko na podstawie konkursów, a obecnie Pan Wiceminister Neumann ma z tego 

powodu problemy. Nie chciałabym mieć takich problemów, żeby zabiegać o kontrakt dla prywatnej 

firmy, także to muszą być pewne granice. To jest ryzyko prywatnej działalności. Pan Radny 

Paduszyński. Uwagi na temat profilaktyki. Na wydziały lekarskie, prawniczo-europejskie. To oczywiście 

przekażemy do uczelni. Jak najbardziej słuszne uwagi. Połączenia szynobusów. Jesteśmy po, dzisiaj, 

tak?, będą środki finansowe na audyt w zakresie natężenia ruchu kolejowego. Bo to wymaga 

też oprotestowania i taki nasz protest Zarządu Województwa został skierowany do PLK. PLK utrudnia 

Przewozom Regionalnym obsługę tego połączenia, bo w tych godzinach tylko umożliwia korzystanie 
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z infrastruktury kolejowej. Dług po przekształceniu – tak. Wsparcie kierunku górniczego, to muszę temat 

ten rozpoznać, bo widocznie ta szkoła taki kierunek powołała i pozyskała sponsora. Mówimy 

tu o Nowym Miasteczku. Pani Radna Winnicka pytała o radioterapię jeszcze i ramy strategiczne. Więc 

jak najbardziej w ten dokument rządowy – rozwój ośrodków onkologicznych wpisuje się jako nr 1 

w celach operacyjnych i budowa radioterapii też. Wszystko zależy teraz, czy Minister Zdrowia wyrazi 

zgodę, zarówno na budowę tego ośrodka z programu krajowego, jak i budowy Lotniczego Pogotowia 

Ratunkowego, bo te dwa zadania chcemy tak sfinansować. Tak jak powiedzieliśmy na konsultacjach 

w Gorzowie Wielkopolskim, zawsze jeżeli jest możliwość uzyskać środki finansowe z programów 

krajowych, będziemy o to walczyć. Jeżeli się nie uda, będziemy szukać takiego rozwiązania w ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego. Bardzo dziękuję Państwu.  

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

Informacje na temat aktualnego stanu wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej dla Województwa Lubuskiego na lata 2007-2013 stanowią załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny Paweł 

Tymszan. 

      

Radny Województwa Lubuskiego Paweł Tymszan:  Pani Marszałek, usłyszałem taką informację, 

że ZIT zielonogórski nie ma podpisanej strategii rozwoju, ani nie jest podpisane porozumienie pomiędzy 

samorządami. Jako radny wojewódzki reprezentujący całe Województwo Lubuskie, poczułem się tym 

faktem głęboko zaniepokojony. Czy Zarząd Wojewódzki również czuje ten niepokój i czy Zarząd 

Województwa jakieś starania, czy działania, czy mobilizujące w stosunku do władz miasta Zielonej 

Góry, tych gmin w ZIT zielonogórskim podjął?   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pani Radna 

Winnicka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Pani Marszałek, co prawda będziemy 

omawiać tę sprawę w punkcie 20, chodzi mi o uchwałę w sprawie zaciągnięcia kredytu 

długoterminowego, ale że Pani akurat wywołała ten temat, więc skorzystam z tego, że jest Pani akurat 

przy mównicy. Dzisiaj w informacji Pani przekazała, że będą oszczędności poprzetargowe oraz  

uchwały budżetowe, którą w grudniu przyjmowaliśmy, była wykazana nadwyżka 5.600 tys. I dlatego się 

pytam, skąd nagle mowa o deficycie budżetowym na rok 2014 i jeszcze to ma być kredyt 

długoterminowy aż na 14 lat. I w związku z tą odpowiedzialnością, którą Pani tu powiedziała, więc się 
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chciałam zapytać, czy to jest odpowiedzialnie obarczać nowe władze, bo przecież mamy rok wyborczy, 

takim kredytem na 14 lat?  Dziękuję.    

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Dziękuję bardzo. W sprawie Miejskiego 

Obszaru Funkcjonalnego dla Zielonej Góry i dla Gorzowa Wielkopolskiego byliśmy bardzo 

zaniepokojeni wcześniej. Dlatego poprosiliśmy na konsultacje wszystkie gminy, nie tylko liderów MOF-

ów, ale wszystkie gminy zarówno z północy, z podregionu gorzowskiego, jak i z podregionu 

zielonogórskiego. Odbyła się taka runda rozmów. I jak widać północ wyciągnęła wnioski z tej rundy 

i przekazała nam już dokumenty. Zarówno Strategię MOF-u, Strategię ZIT-u, jak i fiszki projektów 

kluczowych, które wymagają jeszcze uzupełnienia i to nie są dokumenty ostateczne. Natomiast, jeśli 

chodzi o Zieloną Górę, jest Pan Prezydent, ma może dobre wiadomości dla nas. Myślę, że rozmawiają, 

ale dokumenty strategiczne jeszcze do nas nie dotarły. Ale po to właśnie odbyliśmy te spotkania. 

Skierowaliśmy również po tych spotkaniach pisma o przedstawienie nam fiszek projektów i dokumentów 

strategicznych, bo jestem przekonana, że dla jednego i drugiego MOF-u nie ma nic ważniejszego w tej 

chwili, jak wywiązać się z warunków, bo to są pieniądze przyznane z klucza, ale na określonych 

warunkach. Najpierw musi być Strategia MOF, tak jak u nas Strategia Rozwoju Województwa. 

Następnie Strategia ZIT-u i następnie projekty. I wtedy będziemy mogli swobodnie podjąć decyzje, 

czy zwiększamy alokacje, czy też nie. Natomiast drugie pytanie... A, kredyt... Przenieśliśmy środki 

finansowe na ostatniej sesji z oszczędności, które mieliśmy zarezerwowane na przekształcenie szpitala, 

na drogi. Dokładamy kredyt i to nie są zobowiązania, które pogrążą przyszłą władzę, ponieważ 

są to projekty, które będą realizowane w ramach tej perspektywy. Wydatki są w tej perspektywie 

kwalifikowalne od 1 stycznia 2014 r. Żeby przeprowadzić przetargi musimy wykazać w budżecie 

pieniądze. Także one będą zrefundowane, bo są w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego, 

będą zrefundowane z Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego. I trzeba działać 

już w tej perspektywie, iść już z inwestycjami, żeby ten kapitał już się znalazł na rynku. Bo zanim 

my przeprowadzimy też postępowania, bo czas ucieka.  Wydatki są kwalifikowalne od 1 stycznia 2014 r. 

Warto założyć, żeby odzyskać. Szybciej nawet odzyskać te środki finansowe. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Ale Pani Marszałek, mówimy o kredycie 

długoterminowym, nie krótkoterminowym. Tak? To jest na 14 lat… 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak:  To Pani Skarbnik wyjaśni bardziej precyzyjnie. 
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Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Proszę Państwa. Wiemy, że obowiązuje 

nas WPF i właściwie ten kredyt, który bierzemy teraz – 9 mln, byłoby zbyt dużym ryzykiem brać tylko 

na okres na przykład jednego roku, ponieważ w przyszłym roku planujemy do odzyskania 85% 

zaciągniętego kredytu. Tak jak Pani Marszałek powiedziała, ja Państwu na ostatnim Sejmiku 

referowałam, jakie zadania będą realizowane z tego programu. Są to zadania już planowane 

z następnego okresu programowania. Czyli w Wieloletniej Prognozie Finansowej zakładaliśmy, 

że te zadania będą planowane z kredytu i teraz na przykład, dlaczego zaproponowałam Państwu taką, 

po prostu konstrukcję finansową. To znaczy, karencję dajemy do 2018 roku, natomiast spłata jest 

dopiero od 2019. Dlaczego? Dlatego, że do 2018 roku mamy bardzo duże raty – kredyty i odsetki 

z poprzednich kredytów. Spłacamy obligacje zaciągnięte. Wiemy, że dla Gorzowa, żeby było łatwiej, 

odroczyliśmy spłatę odsetek rat kredytów. Dopiero w tym roku dostaniemy spłatę 5 mln, w przyszłym 

4mln, w następnym i jeszcze w kolejnym po 5 mln i później dopiero Gorzów nam spłaca resztę. Czyli 

jest to naprawdę przemyślane, żeby zachować odpowiednie wskaźniki w WPF. Dlaczego? Dlatego, 

że w tej chwili od 1 stycznia 2014 r. obowiązuje nowy wskaźnik. Nie te 15 spłata rat kredytu w ciągu 

roku i 60%, tylko mamy wielką, że tak powiem... 3 lata do tyłu musi być jakby dostosowane do roku 

bieżącego. To jest naprawdę bardzo trudne do przemyślenia i dlatego właśnie z myślą o nowej 

perspektywie, żeby planować na przykład budżet na 2015 rok musimy też myśleć, że będzie potrzebny 

kredyt, na 2016 także. Dlatego, że ten okres programowania był sfinansowany, udziały były z kredytu. 

I nie ma innej opcji. Chyba, że  bardzo, bardzo by dużo wzrosły nam dochody. Ale jeżeli dochody będą     

mniej więcej na poziomie jak obecnie i wzrost będzie, ale nie tak jakbyśmy sobie tego na przykład 

życzyli, to musimy przewidzieć do przodu kredyty w poszczególnych latach i możliwości spłaty. Dlatego 

w tej chwili zaproponowana karencja i spłata, dopiero od 2019 roku. Kredyt na 10 lat jest naprawdę 

bezpieczny i absolutnie to nam nie będzie blokowało przyszłych kredytów, na oczywiście udziały 

i inwestycje. Na nową perspektywę. Dlatego, że 85% my tego dostaniemy. Jeżeli to będzie w przyszłym 

roku, a tak planujemy, to te pieniądze znów będą po prostu przeznaczone na wkłady i to Państwo 

zdecydujecie, na które inwestycje. Czyli w tej chwili po prostu 85%. Wiemy, że w przyszłym roku  

odzyskamy i o tyle najwyżej będziemy brali mniejszy kredyt, na przykład na rok 2015. O te środki, 

ale pierwszy raz musimy zaciągnąć, żeby to koło, jak to się mówi „zamachowe”, ruszyć. Dziękuję. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Pani Skarbnik. Ja tylko w tym kontekście. 

Dwa miesiące temu uchwalaliśmy uchwałę budżetową i tam wykazaliśmy nadwyżkę 5.600 tys. Minęły 

dwa miesiące, a jeszcze mówimy tutaj o tych oszczędnościach poprzetargowych. W związku 

z powyższym… Dlatego się zastanawiam co się wydarzyło w ciągu dwóch miesięcy, że tak diametralnie 

się nam zmienia sytuacja?  



38 
 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Proszę Państwa. Ja na komisjach przy 

projekcie budżetu tłumaczyłam, że nadwyżkę generujemy, dlatego że spłaty kredytów po prostu 

musimy…, spłacamy kredyty z rozchodów. Jeżeli rozchodów nie mamy, od tyłu liczymy nadwyżkę. 

Ja musiałam zaplanować nadwyżkę taką, żeby można było spłacić kredyty. Dlaczego? Odsetki idą 

z wydatków, natomiast spłaty rat – z rozchodów. I jeżeli na przykład przychody mamy mniejsze, 

to muszę zaplanować rozchody. Odpowiednie po prostu…, odpowiednią nadwyżkę, żeby spłacić 

te kredyty. Ja to tłumaczyłam, naprawdę przy projekcie budżetu na 2014 rok. Natomiast, skąd się bierze 

deficyt? Tak, to także. To jest po prostu, co roku powtarza nam się ta sama sytuacja. To znaczy, mamy 

wolne środki na koniec roku. Wolne środki to są te niewykorzystane, także znaczone. Z funduszy, z unii, 

z POKL, z LRPO, które nie przepadają, ale zostają na koniec, na rachunku. I teraz na przykład 

na Sejmiku wprowadzając te wolne środki, bo żeby je można było zrealizować, musimy je wprowadzić 

do budżetu. Musi być wprowadzony plan, żeby można było realizować wydatek. I jeżeli ja wprowadzę 

wolnych środków na przykład na 25 mln to nam wyjdzie deficyt 20 mln, jeżeli miałam nadwyżkę 5 mln. 

Jest to zwykła, normalnie, jak ja to mówię - techniczny wynik. Także nic się nie stało. Ja mówiłam 

Państwu, robimy nadwyżkę, bo musimy ją mieć, żeby spłacić kredyty. I też mówiłam, że sukcesywnie, 

jak będziemy wprowadzali wolne środki to będzie nam zwiększało i będzie rósł deficyt. I jakby tutaj Pani 

Radna zobaczyła i w roku poprzednim, i jeszcze poprzednim, to jest, tak jest co roku. Jeżeli mamy 

wolne środki, a zawsze są, bo środki, które zostają – nie przepadają, to one są na rachunku. Żeby  

wprowadzić, musi wyjść deficyt. Matematyka, to jest czysta matematyka.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny Paluch.      

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja jeszcze sobie słóweczko pozwolę na temat 

elektrowni, a w zasadzie bloku, który jest planowany, uzupełnić. Na reżimowej rosyjskiej telewizji taki 

ukazał się dość długi materiał kilkunastominutowy, na temat chęci sprzedania przez Vattenfall 

Jänschwalde. Potencjalnym kupcem ma być fundusz inwestycyjny. Niewykluczone fundusz 

inwestycyjny z kapitałem rosyjskim. Dlaczego o tym mówię? Dlatego o tym mówię, że w dłuższej 

perspektywie czasu może się okazać, że spółka, która będzie posiadać koncesję na wydobycie węgla 

może się okazać spółką, że tak powiem, no krótko mówiąc, taką spółką, za którą można zapłacić dużo 

więcej pieniędzy, niż jest faktycznie warta. I dlatego Pani Marszałek, no zdecydowanie trzeba   

prowadzić rozmowy w tym kierunku, żeby to był blok energetyczny i te kwestie zabezpieczyć. Nie mamy 

wpływu na fundusz inwestycyjny i na konstrukcję funduszu, jaka będzie struktura właścicielska. 

A ten materiał jest bardzo, bardzo znamienny. Ja sobie pozwolę Pani ten materiał przekazać.    
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy ktoś jeszcze w tym 

punkcie chce zabrać głos? Nie. Wobec tego, Szanowni Państwo, czeka nas przerwa. Mamy teraz 3 

posiedzenia komisji. Jest Pan Fiedorowicz? Proponuję, żeby Komisja Kultury Edukacji, Sportu 

i Turystyki zebrała się w gabinecie 108. Ponieważ radni się wymieniają i różnie wchodzą, wobec tego 

ta komisja, o ile wiem, ma 5 punktów do przegłosowania. Proponuję, żeby było to za 2 minuty 

w Sali 108. Po 5 minutach, żeby przybyli tam członkowie Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa. 

Jednocześnie, żeby brali w tym udział również Radni Komisji Budżetu i Finansów. Ogłaszam 

pół godziny przerwy. Wracamy o godzinie 15-tej dalej obradować. Dziękuję. 

 

po przerwie  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, proszę 

o zajęcie miejsc. Proszę poprosić też Członków Zarządu i Radnych. Zapraszam na salę. Rozumiem, 

że komisje skończyły obrady, tak? Zapraszam wszystkich na miejsca. Szanowni Państwo, 

kontynuujemy obrady po przerwie. Mamy punkt 4. Oczywiście, jeśli chodzi o punkt 3, to zakończyło 

się sprawozdanie z działalności Zarządu. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął 

informację do wiadomości.  

 

Do punktu 4. 

Sprawozdanie z realizacji rocznego programu działalności Lubuskiego Ośrodka Doradztwa 

Rolniczego w Kalsku za rok 2013. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Elżbietę Łyko, 

Zastępcę Dyrektora Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Kalsku. Proszę, Pana Zbigniewa Kołodzieja 

o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa. 

Sprawozdanie z realizacji rocznego programu działalności Lubuskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego 

w Kalsku za rok 2013 stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja przyjęła 

opinię, co do sprawozdania. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania do przedstawionego sprawozdania? Nie widzę. Wobec braku pytań i uwag uznaję, 

że Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości.  

 

Do punktu 5. 

Raport z realizacji Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania Narkomanii w 2013 roku.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Jakuba Piosika, 

Dyrektora Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Proszę, Panią Barbarę 

Kucharską o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia. 

Raport z realizacji Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania Narkomanii w 2013 roku stanowi 

załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

Komisji pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy mają Państwo 

pytania do przedstawionego sprawozdania? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

przyjął raport do wiadomości. 

 

Do punktu 6. 

Raport z realizacji Wojewódzkiego Programu Profilaktyki Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych na lata 2012-2017 w 2013 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Mirosława 

Glaza, Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Proszę, Panią Barbarę Kucharską  

o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia. 

Raport z realizacji Wojewódzkiego Programu Profilaktyki Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 

na lata 2012-2017 w 2013 roku stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: 

Komisja oceniła raport pozytywnie.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy mają Państwo 

pytania do przedstawionego raportu? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął 

raport do wiadomości.  

 

Do punktu 7. 

Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami 

pozarządowymi w 2013 roku”.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Dyrektora Mirosława 

Glaza. Proszę, Panią Barbarę Kucharską o przedstawienie opinii Komisji.  

Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami 

pozarządowymi w 2013 roku” stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: 

Również, opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Czesław 

Fiedorowicz, proszę o przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki.   

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Pozytywna 

opinia.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy mają Państwo 

pytania do przedstawionego sprawozdania? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

przyjął sprawozdanie do wiadomości.   

 

Do punktu 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego 

na lata 2014-2020 – druk nr 559. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Jakuba Piosika, 

Dyrektora Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Czy są wystąpienia klubowe? 

Nie ma. Proszę, Panią Barbarę Kucharską o przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania? Proszę, Pan Radny Czesław Fiedorowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Wiem, że tutaj już patrzymy na zegarek. 

Ale jest jedna taka generalna uwaga. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Kanapki będą po sesji, 

Panie Radny.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Nie, ja patrzę, ponieważ jest akurat 

naprzeciwko mnie zegarek. Na początku tej kadencji zadawałem pytania o pewien harmonogram 

wszystkich prac nad tymi dokumentami strategicznymi i programowymi, które mamy do wykonania. 

Jak gdyby miała być nie tylko koordynacja, ale i przenikania treści w nich zawartych, ale też nie 

powielać pewnych działań. Chociażby długotrwałych i czasami trochę marnotrawnych analiz słabych 

i mocnych stron. Tych słynnych analiz „swot”, które czasami są powielane. Zajmują bardzo znaczącą 

część. Ta część diagnostyczna jest bardzo szeroka, a ta część strategiczna mówiąca o wyznaczonych 

kierunkach jest bardzo uboga. Zwracam chociażby na jeden wątek uwagę, który dotyczy też wniosku, 

który w imieniu trzech radnych złożyliśmy. A on dotyczy problematyki osób w wieku seniorskim. Dotyka 

nas swoiste „srebrne tsunami”. I potrzeba się wznieść na szczyty, a też i zaplanować, zaprojektować 

pewne działania, które nie są standardowymi. I wiemy, że poszukuje się różnych rozwiązań. 

W tej strategii, tam pół strony jest poświęcone seniorom. Nie wiem, czy te pół strony, przepraszam, 

ale bardzo skromnie potraktowane. Nie chciałbym rozszerzać długiej dyskusji, ale jednak z tej strategii 

nie wynikają żadne nowe kierunki, które mówiłyby, że za pomocą tego dokumentu jesteśmy w stanie 

realnie przeciwdziałać problemom, które nas dotykają. Niedawno tutaj Pan Radny Sejmiku Kazimierz 

Pańtak mówił, że już wchodzi w ten wiek seniorski. Nie chcę mówić, że tylko on. To jest problem 
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poważny. I mam świadomość, że gdzieś być może ta debata się odbywa, ale jakoś nie miałem szansy, 

jako radny w tej debacie poważnie uczestniczyć, co tak naprawdę mamy do zaprojektowania. I w tym 

sensie, ten dokument nie jest satysfakcjonujący. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo, 

mamy prośbę o wystąpienie. Zapraszamy Panią Katarzynę Jankowiak, Dyrektor Wydziału Polityki 

Społecznej w Urzędzie Wojewódzkim.  

 

Dyrektor Wydziału Polityki Społecznej w Lubuskim Urzędzie Wojewódzkim Katarzyna 

Jankowiak: Pani Marszałek. Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo. Krótko, żeby nie zajmować 

Państwa czasu. Przede wszystkim chciałabym podziękować za umożliwienie wzięcia udziału w procesie 

tworzenia, powstawania strategii. I wyrazić podziękowanie ze strony Pana Wojewody i przekazać, 

że doceniamy fakt, iż większość z naszych uwag, które zostały złożone na etapie konsultacji tego 

dokumentu znalazły również potwierdzenie w zapisach, które się w strategii pojawiły. Chciałam zwrócić 

jeszcze Państwa uwagę tylko na jeden fakt. W 2012 roku weszła w życie ustawa o wspieraniu rodziny  

i pieczy zastępczej, jako nowy akt prawny regulujący zasady i formy wspierania rodziny, która przeżywa 

trudności w wypełnieniu swoich funkcji opiekuńczo-wychowawczych. W tym akcie wprowadzone zostały 

również nowe formy instytucjonalnej pieczy zastępczej. Wśród nich wprowadzone przez samorządy, 

regionalne placówki opiekuńczo-terapeutyczne. Te placówki, proszę Państwa, są adresowane do dzieci 

o specjalnych potrzebach. Dla dzieci, które wymagają specjalistycznej opieki i rehabilitacji. A w związku 

z tym nie mogą zostać umieszczone w rodzinnych formach pieczy zastępczej, ani w placówkach 

opiekuńczo-wychowawczych. Z danych, którymi dysponuje Lubuski Urząd Wojewódzki wynika, że tylko 

w ciągu dwóch lat od wejścia w życie tej ustawy na terenie naszego województwa zaszła potrzeba 

objęcia opieką, pieczą zastępczą 56 dzieci o specjalnych potrzebach. Wśród tych dzieci były osoby 

zarówno z wadami wrodzonymi, ze schorzeniami neurologicznymi, upośledzeniem umysłowym, 

czy opóźnieniami w rozwoju. Według deklaracji powiatów ze względu na brak odpowiedniej placówki, 

która funkcjonowałaby w naszym województwie te dzieci trafiały do rodzin zastępczych, do domów 

pomocy społecznej, albo do placówek opiekuńczo-wychowawczych. W kilku przypadkach 

odnotowaliśmy również fakt pozostawienia ich w środowiskach rodzin naturalnych, pomimo wyraźnych 

wskazań sądu, aby zostały z tych rodzin zabrane. Proszę Państwa, rodziny zastępcze 

nie są przygotowane do zapewnienia takim dzieciom specjalistycznej pomocy. Natomiast umieszczenie 

tych dzieci w domach pomocy społecznej jest działaniem, które w dalekim stopniu odbiega 

od celu pieczy zastępczej. A poza tym może wpłynąć na istotne ograniczenie szans rozwojowych tych 

dzieci w przyszłości i ich powrotu do rodzin naturalnych. W 2012 roku przyjmując Wojewódzki Program 
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Wspierania Rodziny i Systemu Pieczy Zastępczej na lata 2013-2016, Samorząd Województwa 

Lubuskiego uznał, że jednym z priorytetów jest doskonalenie systemu wsparcia społecznego. Między 

innymi poprzez rozwój istniejącej już infrastruktury i zasobów, tak aby było możliwe sprostać 

oczekiwaniom społecznym. W związku z tym, mając na uwadze troskę o dobro dzieci i zapewnienie 

bezpieczeństwa społecznego mieszkańcom województwa, a jednocześnie wierząc, że samorząd 

województwa jest w stanie udźwignąć taki ciężar związany z utworzeniem tej placówki, zwracamy 

się z prośba o rozważenie możliwości wprowadzenia w Strategii Polityki Społecznej Województwa 

Lubuskiego na lata 2014-2020 postulatu utworzenia na terenie naszego województwa Regionalnej 

Placówki Opiekuńczo-Terapeutycznej, o której jest mowa w art. 109 ustawy o wspieraniu rodziny 

i systemie pieczy zastępczej. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Sejmik, 

jak rozumiem jest za, pod warunkiem, czy mamy środki finansowe. Dziękuję, Pani Dyrektor 

za wystąpienie. Proszę, mamy tak: Pan Zdzisław Paduszyński był pierwszy i później Pani Elżbieta 

Płonka. Proszę. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Pani Marszałek. 

Szanowne Koleżanki i Koledzy. Myślę, że nadszedł już czas, idąc w sukurs Koledze Pańtakowi  

i Koledze Czesławowi, że należałoby podjąć, może tak, jak się odbywa debata rolna, tak by może 

odbyła się debata nad seniorami, nad naszą perspektywą. Ponieważ to się wiąże z wieloma 

problemami, z którymi spotykają się rodziny, którzy mają ludzi starszych. A już nie mówię o tym, 

że są to przeważnie ludzie chorzy, nawet poważnie chorzy, czy obłożnie chorzy. I uważam, że taka 

strategia powinna być opracowana nie na pół strony, tylko oddzielna. Drugim problemem, który spotyka 

ludzi, to jest problem z ludźmi chorymi neurologicznie, psychicznie i upośledzonymi, którzy 

są w rodzinach różnych. Nie koniecznie patologicznych. Którzy chodzą po ulicy i nie maja żadnej opieki. 

Po prostu nie ma takiej siły, żeby człowieka sprowadzić gdziekolwiek, czy do WTZ, czy do jakichś 

innych instytucji integracji, żeby takiego człowieka resocjalizować. Jeżeli on się zgadza, jeżeli 

jest skierowany to tak, ale normalnie uważam, że poziom intelektualny nasz i tych ludzi, którzy zajmują 

się tymi problemami powinien mieć takie umocowania prawne, żeby można było z takim dorosłym 

człowiekiem, czy dorastającym człowiekiem pracować w instytucjach, które są opłacane przez 

społeczeństwo. Dlatego też, nie wiem jakie tu prawo obowiązuje, ale z tego co wiem, że jeżeli 

nie zgadza się taki człowiek, który nie jest ubezwłasnowolniony, nic nie można z nim zrobić. Takie 

są opinie. Spotykam się z różnymi relacjami, którzy mówią: jesteśmy bezsilni, ponieważ on, czy ona nie 

chce. I koniec. Rodzice nie mają wpływu na to, społeczeństwo nie ma, gmina nie ma, powiat nie 
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ma i koniec. Także uważam, że powinniśmy nad tym tematem popracować. Być może jest to problem 

szerszy niż nam się wydaje. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Elżbieta Płonka. Proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Dziękuję, Panie Przewodniczący. Jako głos  

w dyskusji tylko. Ponieważ ta strategia jest jakimś tam programem dla samorządu województwa bardzo 

mimo wszystko ogólnym, ponieważ nasze możliwości, jako samorządu województwa nie są duże. 

Dlatego, że problem ludzki i ta diagnoza lubuskiego, która tu jest zawarta w tej strategii jest prawdziwa. 

Może bardziej prawdziwa, niż na papierze. Czyli starzenie się społeczeństwa, patologia rodzin, 

bezrobocie i przede wszystkim ubóstwo, bieda, która się szerzy. Niestety, na to nie mamy rozwiązań. 

Natomiast mamy obowiązki. Ja, rozumiem tutaj wszystkich, którzy strategię tworzyli, że ten dokument 

jest od nas wymagany, ale tak naprawdę na poziomie gminy, a DPS-y są na poziomie powiatu. 

Są pewne możliwości też ograniczone, ponieważ trzeba mieć na to pieniądze. A z drugiej strony trzeba 

też długofalową strategię edukacyjną całego społeczeństwa. To, co my tutaj mamy żadną debatą 

nie załatwimy. Ja się tutaj mogę z Kolegą spierać, że debaty nie ma co wywoływać, ponieważ 

my wiemy, jak to wygląda zaczynając od tego, że nie ma ustawy o zdrowiu psychicznym. To, nad czym 

my będziemy debatować, że nie ma opieki dla chodzących chorych psychicznie po ulicy, 

czy przebywających w domach, których nie można zmusić, nie można jakoś prowadzić tej terapii 

ambulatoryjnie. Po prostu brak jest rządowego działania w tej sprawie. Generalnie w sprawie 

społecznej. W związku z tym nie mam innego wyboru, jak przyjąć strategię, która jest jakimś elementem 

naszego działania, ale realnie bardzo trudnym do zapobieżenia temu z czym się mamy zmierzyć, jako 

samorząd województwa. Ponieważ tak naprawdę to musielibyśmy ze wszystkimi gminami znaleźć 

jakieś rozwiązania na różne ich trudne problemy, gdzie ci ludzie mieszkają. A decyzje są potrzebne 

ustawowe i jakieś strategie generalne ze strony Rządu dla społeczeństwa na następne lata. Dziękuję 

bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pani Radna 

Kucharska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja, chciałam tylko krótko uzupełnić, 

że właśnie złożyliśmy wniosek, żeby opracować do strategii odrębny program dla seniorów.  

I zaproponowaliśmy powołanie takiej grupy roboczej, która by wskazała kierunki działań i możliwości,  
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a także jakieś nowe rozwiązania dla tej właśnie grupy. Nie ukrywajmy, że niestety to będzie bardzo 

duża grupa i nie chodzi nam tylko i wyłącznie o świadczenie usług opiekuńczych. Bardzo często mylone 

są usługi zdrowotne z usługami opiekuńczymi.  Dlatego, po to jest strategia ochrony zdrowia, żeby 

zapewniała usługi opieki całodobowej przez zakłady lecznicze, ale my w opiece społecznej mamy naszą 

całodobową opiekę świadczoną przez jednostki stacjonarne, takie jak domy pomocy społecznej, których 

jest naprawdę za mało. Miejsc jest bardzo mało. I do strategii zostało bardzo ogólnie wpisane. Tylko, 

że można rozwijać tą infrastrukturę jednostek pomocy społecznej.  Dlatego też powinniśmy, wzorem 

innych województw w Polsce opracować program dla seniorów. Włączając tam opiekę długoterminową. 

Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Jeszcze, 

Pan Piosik. Proszę, Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Proszę Państwa, tak jak słusznie zauważyliście 

wszystkie dokumenty strategiczne omawiają kluczowe cele. I nie sposób zmieścić tutaj wszystkich 

wniosków. Jednak wniosek Pana Wojewody wpłynął, dopiero dzisiaj w poczcie mogłam go przeczytać. 

Szkoda, że nie wcześniej w trakcie konsultacji, ponieważ po to były otwarte konsultacje społeczne, żeby 

właśnie w tym momencie kierować tego typu wnioski. Również w tym obszarze wypowiadały 

się organizacje pozarządowe i gminy. Takie wnioski do nas wpłynęły. Nowa perspektywa, w której 

mamy również sprostać wyzwaniom, jakie niesie ze sobą starzejące się społeczeństwo i znaleźć 

rozwiązania dla takich sytuacji, daje możliwości finansowania tego typu zadań. Mamy w Regionalnym 

Programie Operacyjnym wyznaczone w ramach EFS-u 3 osie priorytetowe i jedna z nich to właśnie 

równowaga społeczna. To specjalne programy dedykowane właśnie 50+. Mamy tam narzędzia 

do realizacji skutecznej polityki społecznej, która w tym okresie też jest bardzo mocno realizowana. 

Nie chcę zabierać czasu, ale poproszę Wicemarszałka Szykułę, który uczestniczy przynajmniej 

raz w tygodniu w takich debatach o znaczeniu regionalnym u nas, gdzie mówimy właśnie 

o możliwościach realizacji programów dla seniora. Przez tydzień o tym mówimy w roku. Cały tydzień, 

gdy jest Lubuski Tydzień Seniora. Ja też uczestniczę. Staram się przynajmniej w kilku wydarzeniach 

z tym związanych. W Gorzowie za tydzień, dokładnie w poniedziałek, Uniwersytety III Wieku będą o tym 

rozmawiać, gdzie też zostałam zaproszona. A w nowej perspektywie na pewno środki finansowe 

na tego typu działania się znajdą. Wymaga jednak to przygotowania. Także trudno ad hoc w tej chwili 

odpowiedzieć. Wiem, że w ramach ZIT-u też tutaj Zielona Góra planuje budowę takiego ośrodka 

opiekuńczo-rehabilitacyjnego, takiego hostelu dla niepełnosprawnych. Także jest to możliwe. Trzeba 

też mieć plan, jak to utrzymać. Jak w dalszym ciągu sfinansować, ponieważ to nie problem w tej chwili 
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wybudować taki ośrodek, tylko trzeba wiedzieć w jaki sposób będzie on później mógł prowadzić swoją 

działalność i się utrzymywać. Poproszę jeszcze Wicemarszałka.  

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Maciej Szykuła: Tak. Myślę, że samymi zapisami  

w strategii nie załatwimy problemu. Problem rzeczywiście z roku na rok jest coraz bardziej 

poważniejszy, ponieważ demografia tu jest nieubłagalna i rzeczywiście jako społeczeństwo, także 

społeczeństwo lubuskie się starzejemy. Ale i Departament Infrastruktury Społecznej i Regionalny 

Ośrodek Polityki Społecznej, którego przecież jeszcze niedawno w ogóle nie mieliśmy, jako też chyba 

jedno z niewielu województw w Polsce. Przez cały rok prowadzą cały szereg działań związanych 

właśnie z osobami starszymi. Chcę również zwrócić uwagę na fakt środków, jakie przeznaczamy 

na aktywizację zawodową tychże osób kierując specjalne programy, jeśli chodzi o politykę aktywizującą 

formy zatrudnienia dla osób 50, 55+. Także w tym roku uruchomiliśmy kierunek studiów 

podyplomowych na Uniwersytecie Zielonogórskim, gdzie kształcić będziemy osoby, które będą 

zajmowały się problemami osób starszych, problemami seniorów i próbowały pomagać 

im je rozwiązywać. Myślę, że to też nie jest zły pomysł, który zaproponowała Pani Radna Kucharska, 

żeby taki program dotyczący tylko i wyłącznie osób starszych dla naszego województwa opracować. 

Myślę, że Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej się nad tym problemem pochyli. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jak będziemy mieli 

pieniądze, zrobimy wszystko. Proszę, Pan Dyrektor Piosik.  

 

 

Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Jakub Piosik: Panie Przewodniczący. Pani 

Marszałek. Szanowni Radni. Może odpowiem na pytanie, prośbę i wniosek Pani Dyrektor Jankowiak  

z Wydziału Polityki Społecznej w sprawie utworzenia Regionalnej Placówki Terapeutyczno-Opiekuńczej 

na terenie Województwa Lubuskiego. Wprost może w strategii nie ma takiego zapisu, ale strategia na 

26 stronie, w celu strategicznym wspieranie rodziny wprost pisze, że jednym z kierunków interwencji 

będzie promocja rozwoju systemu wspierania rodziny i pieczy zastępczej. W pieczy zastępczej właśnie 

są ujęte, między innymi regionalne placówki terapeutyczno-opiekuńcze dla dzieci wymagających 

szczególnej opieki. Tak więc w tej strategii ten zapis jest, może jest ogólny, ale daje furtkę do tego, 

aby w przyszłości taka placówka w naszym województwie powstała. A, jeżeli chodzi o wniosek Pani 

Radnej Kucharskiej i Pana Fiedorowicza, Pana Paduszyńskiego, jak najbardziej Regionalny Ośrodek 

Polityki Społecznej podejmie działania na rzecz przygotowania programu na rzecz wspierania osób 
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starszych z tego względu, że tak, jak myśmy tutaj powiedzieli strategia ma charakter ogólny, 

a pogłębiony szczegółowy będzie program, który będzie dotyczył osób starszych. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko:  Dziękuję bardzo. Osobiście 

wspieram tutaj Panią Elżbietę Płonkę. Uważam, że ustawa o zdrowiu psychicznym póki nie zostanie 

po prostu uchwalona, zmieniona, wprowadzona w życie to będzie to tylko koncert pobożnych życzeń 

z tego względu, że my nie mamy środków na to i mieć jeszcze nie będziemy. Dlatego też należy mówić 

realnie, jeżeli chodzi o sprawy osób starszych. Pozwolę sobie zaprezentować swoje zdanie. 

To są system dodatkowych ubezpieczeń społecznych, jednocześnie ubezpieczenia typowo prywatne, 

komercyjne. Później przelewanie tych pieniędzy na ośrodki wyspecjalizowane prywatne, 

nie samorządowe, czy tam wszelkiego rodzaju państwowe, ponieważ taka jest prawda. I w tym 

momencie osiągniemy ten poziom opieki medycznej, który jest bezpośrednio w Niemczech, czy tam 

w Szwajcarii. Już nie mówiąc o Norwegii, która ma najwyższe notowania, jeżeli chodzi o pomoc nad 

osobami starszymi, wydłużony wiek życia. Natomiast podstawą są zmiany legislacyjne. To jest 

podstawa. Ale kończąc tą dyskusję proponuje przejść teraz, ponieważ wszystkie uwagi, pytania, 

wystąpienia klubowe zostały już wyczerpane, przechodzimy tylko do głosowania. Wobec braku uwag 

projekt uchwały w sprawie uchwalenia Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 

2014-2020 – druk nr 559 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/542/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 roku w sprawie 

uchwalenia Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2020 stanowi załącznik 

nr 32 do protokołu. 

 

Do punktu 9. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zasad udzielania stypendiów szczególnie 

uzdolnionym uczniom zwłaszcza w zakresie nauk matematyczno-przyrodniczych i technicznych 

szkół gimnazjalnych i ponadgimnazjalnych z terenu Województwa Lubuskiego – druk nr 557. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Mirosława Glaza, 

Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana 

Czesława Fiedorowicza o przedstawienie opinii Komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag projekt 

uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zasad udzielania stypendiów szczególnie uzdolnionym 

uczniom zwłaszcza w zakresie nauk matematyczno-przyrodniczych i technicznych szkół gimnazjalnych 

 i ponadgimnazjalnych z terenu Województwa Lubuskiego – druk nr 557 poddaję pod głosowanie. 

Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/543/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 roku zmieniająca 

uchwałę w sprawie zasad udzielania stypendiów szczególnie uzdolnionym uczniom zwłaszcza 

w zakresie nauk matematyczno-przyrodniczych i technicznych szkół gimnazjalnych 

i ponadgimnazjalnych z terenu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Do punktu 9a. 

Podjęcie uchwały w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych przypadających w 2014 roku na realizację zadań samorządu województwa 

lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób 

niepełnosprawnych – druk nr 569. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Jakuba Piosika, 

Dyrektora ROPS-u. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Panią Barbarę Kucharską  

o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 
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Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

Komisji Zdrowia jest pozytywna. Z tym, że członkowie zażyczyli sobie, abyśmy się dowiedzieli  

o sposobie podzielenia tych środków na poszczególne działania.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pan Tadeusz Pająk, Komisja Budżetu i Finansów.  

 

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi? Nie ma. Wobec braku uwag projekt 

uchwały w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

przypadających w 2014 roku na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie 

rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 569 poddaję 

pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 21, przeciw 0, wstrzymało się 3. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/544/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie podziału 

środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2014 roku 

na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej 

i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Do punktu 9b. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2014 dotacji 

celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach 

wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk  

nr 570. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Mirosława Glaza. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Czesława Fiedorowicza o opinię 

Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę, Pana 

Tadeusza Pająka o opinię Komisji Budżetu i Finansów. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma pytania lub uwagi? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt 

uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2014 dotacji celowych 

na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru 

zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego poddaję pod głosowanie. Kto jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 22, przeciw 0, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/545/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie udzielenia 

z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2014 dotacji celowych na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych 

na obszarze województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Mam prośbę o wyciszenie telefonów, ponieważ jesteśmy na obradach.  

 

Do punktu 9c. 

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Rozwoju Bazy Sportowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2014-2016” – druk nr 571. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Mirosława Glaza. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Czesława Fiedorowicza  

o przedstawienie opinii Komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Opinia 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma pytania lub uwagi? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały  

w sprawie przyjęcia „Programu Rozwoju Bazy Sportowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2016” 

– druk nr 571 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 22, przeciw 0, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/546/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie przyjęcia 

„Programu Rozwoju Bazy Sportowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2016” stanowi załącznik 

nr 50 do protokołu. 

 

Do punktu 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia wykazu zawodów, w których za przygotowanie 

zawodowe młodocianych pracowników zatrudnionych na podstawie umowy o pracę, może być 

dokonywana refundacja kosztów wynagrodzeń i składek na ubezpieczenie społeczne 

poniesionych przez pracodawcę – druk nr 558.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: O zabranie głosu proszę 

Pana Łukasza Hudziaka, Wicedyrektora do spraw rynku pracy i doradztwa zawodowego 

Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Zielonej Górze. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana 

Roberta Palucha o przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie 

określenia wykazu zawodów, w których za przygotowanie zawodowe młodocianych pracowników 

zatrudnionych na podstawie umowy o pracę, może być dokonywana refundacja kosztów wynagrodzeń 

 i składek na ubezpieczenie społeczne poniesionych przez pracodawcę poddaję pod głosowanie. 

Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/547/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie określenia 

wykazu zawodów, w których za przygotowanie zawodowe młodocianych pracowników zatrudnionych 

na podstawie umowy o pracę, może być dokonywana refundacja kosztów wynagrodzeń i składek 

na ubezpieczenie społeczne poniesionych przez pracodawcę stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Do punktu 11. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XXXV/391/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego  

z dnia 18 marca 2013 r. w sprawie przystąpienia do prac nad opracowaniem Lubuskiej Strategii 

Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020 oraz przyjęcia zasad, trybu i harmonogramu prac – druk  

nr 561. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Do uchwały zostanie 

zgłoszona autopoprawka. Proszę, Panią Dyrektor Łucję Wojewódzką.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia Łucja Wojewódzka: Proszę o wprowadzenie 

autopoprawki do uchwały Sejmiku. Może uzasadnię. Po opublikowaniu tekstu ustawy o samorządzie 

województwa, pod pozycją 596 zostały uchwalone kolejne zmiany. W związku z powyższym  

w proponowanej Państwu uchwale jest Dz. U. z 2013 roku poz. 596,  a powinno być Dz. U. z 2013 roku 

poz. 596 z późniejszymi zmianami. Proszę o wprowadzenie autopoprawki.   
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę, Pani 

Barbara Kucharska, opinia Komisji Zdrowia.  

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały zmieniającej 

uchwałę nr XXXV/391/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 marca 2013 r. w sprawie 

przystąpienia do prac nad opracowaniem Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020 oraz 

przyjęcia zasad, trybu i harmonogramu prac wraz z przedstawioną autopoprawką poddaję 

pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 20, przeciw 1, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/548/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 zmieniająca uchwałę 

nr XXXV/391/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 marca 2013 r. w sprawie przystąpienia 

do prac nad opracowaniem Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020 oraz przyjęcia 

zasad, trybu i harmonogramu prac stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Do punktu 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Kargowa – druk nr 560. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Jerzego Tondera, 

Zastępcę Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia klubowe? 

Nie ma. Proszę, Pana Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi, pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały  

w sprawie wyznaczenia aglomeracji Kargowa poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 22, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/549/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Kargowa stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Dziękuję, Panie Dyrektorze. 

 

Do punktu 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie odwołania Przewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze – druk nr 562. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Jerzego Tondera. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Zbigniewa Kołodzieja o opinię 

Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma pytania? Tak. Pan Zbigniew Kościk, proszę.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak. Trochę zaskoczony jestem tym postulatem 

i propozycją zmiany Przewodniczącego Rady Nadzorczej owego Funduszu. Mamy tam swojego 

przedstawiciela. Pani Marszałek także współdziała z tym Wojewódzkim Funduszem, ponieważ to nasza 

jednostka. Chciałem zapytać Panią Marszałek o powody odwołania Pani Iwony Gawłowskiej i powołania 

nowego Pana Przewodniczącego Rady Nadzorczej. Uzasadnienie jest takie, powiedzmy żadne.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Alicję 

Makarską. Proszę, Pan Dyrektor Tonder. 

 

Zastępca Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi Jerzy Tonder: Panie 

Przewodniczący. Pani Marszałek. Szanowni Radni. Minister Środowiska w piśmie z dnia 27 lutego prosi 

Panią Marszałek o odwołanie Pani Iwony Gawłowskiej i wyznaczenie nowego Przewodniczącego Rady 

Nadzorczej. Jest to, proszę Państwa kompetencja Pana Ministra. Przewodniczącego Rady proponuje 

Minister Środowiska, a Sejmik w drodze uchwały odwołuje lub powołuje. Przyczyna - Pani Iwona 

Gawłowska jest na długotrwałym zwolnieniu chorobowym, sprawy ciążowe.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, Panie 

Dyrektorze.    

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja, mam jeszcze pytanie, ponieważ wiem, 

że chyba nowy przedstawiciel jest. Aha, to jest odwołanie na razie? To przepraszam.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

uwag i pytań projekt uchwały w sprawie odwołania Przewodniczącego Rady Nadzorczej 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze – druk 562 

poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 21, przeciw 2, wstrzymało się 1. 

Dziękuję bardzo. Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/550/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie odwołania 

Przewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Do punktu 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie powołania Przewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze – druk nr 563. 

 



57 
 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Jerzego Tondera. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Zbigniewa Kołodzieja o opinię 

Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała. Ale tu chciałbym wyprzedzić Radną Kucharską, ponieważ tu jest 

przedstawiciel, który ma być przewodniczącym. Może kilka zdań Pan powiedziałby o sobie. Byłaby 

okazja. Tak daleko przyjechał. Dziękuję. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko:  Nie wiem, czy jest taka 

potrzeba. Ale, proszę bardzo Panie Przewodniczący. Pan Mateusz Balcerowicz. Proszę.  

 

Przewodniczący Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej Mateusz Balcerowicz: Dziękuję. Panie Przewodniczący. Szanowna Pani Marszałek. 

Szanowni Państwo. W Ministerstwie Środowiska jestem Zastępcą Dyrektora Departamentu Zasobów 

Wodnych. Także jest to departament, w którym Dyrektorem jest Pani Iwona Gawłowska. Jest tak, 

jak mówi Pan Dyrektor. Pani Iwona jest na długotrwałym zwolnieniu. Najpierw była na zwolnieniu 

lekarskim. Teraz jest na urlopie macierzyńskim, następnie na urlopie wychowawczym. W związku z tym 

będąc Zastępcą Dyrektora także wykonuję obowiązki Dyrektora Departamentu Zasobów Wodnych. 

I zgodnie z tą samą logiką Pan Minister Środowiska Maciej Grabowski wyznaczył mnie, jako nowego 

Przewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej w Zielonej Górze, gdzie wcześniej tą funkcję sprawowała moja przełożona.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko:  Proszę, Pan Radny Paluch.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Chciałem Pana zapytać, czy jest Pan obecnie 

członkiem jakiejś partii politycznej funkcjonującej na polskiej stronie politycznej?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko:  Na pewno PiS-u. 
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Przewodniczący Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej Mateusz Balcerowicz: Zgodnie z ustawą o służbie cywilnej nie mogę być członkiem żadnej 

partii politycznej.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku pytań i uwag projekt uchwały w sprawie powołania Przewodniczącego Rady Nadzorczej 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze poddaję pod 

głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 22, przeciw 1, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/551/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie powołania 

Przewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Do punktu 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia „Programu ochrony powietrza dla strefy lubuskiej”  

– druk nr 564. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Jerzego Tondera. Będzie autopoprawka. Proszę bardzo, Panie Dyrektorze. Jest również 

Pan mgr Wojciech Wahling z firmy Atmoterm S. A., jeden z współautorów opracowania. Proszę.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Zastępca Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi Jerzy Tonder: Panie 

Przewodniczący. Szanowni Państwo Radni. Proszę o przyjęcie autopoprawki do uchwały Sejmiku.  

W podstawie prawnej jest Burmistrza Miasta i Gminy Strzelce Krajeńskie, powinno być Burmistrza 

Strzelec Krajeńskich. I taka sama autopoprawka będzie w następnej uchwale.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze. Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Kołodzieja o opinię Komisji.  
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Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia pozytywna. 

Z tą autopoprawką, żeśmy też na Komisji głosowali.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze. Dziękuję. 

Czy do projektu uchwały ktoś posiada pytania z Państwa Radnych? Nie ma. Wobec braku uwag projekt 

uchwały w sprawie określenia „Programu ochrony powietrza dla strefy lubuskiej” wraz z autopoprawką 

poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/552/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie określenia 

„Programu ochrony powietrza dla strefy lubuskiej” stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Do punktu 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia „Planu działań krótkoterminowych dla strefy lubuskiej”  

– druk nr 565. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Będzie zgłoszona 

autopoprawka. Mamy Pana Dyrektora Jerzego Tondera. Proszę.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Zastępca Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi Jerzy Tonder: Proszę  

o wprowadzenie autopoprawki do uchwały Sejmiku. W podstawie prawnej jest Burmistrza Miast i Gminy 

Strzelce Krajeńskie, a powinno być Burmistrza Strzelec Krajeńskich.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są 

wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Kołodzieja o przedstawienie opinii Komisji.  

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt 

uchwały w sprawie określenia „Planu działań krótkoterminowych dla strefy lubuskiej” poddaję 

pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/553/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie kreślenia 

„Planu działań krótkoterminowych dla strefy lubuskiej” stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Do punktu 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie nieruchomości w formie darowizny 

na rzecz Powiatu Wschowskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Romana Bąka. Dyrektora Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania 

Przestrzennego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Roberta Palucha  

o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada pytania lub uwagi do uchwały? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie nieruchomości w formie darowizny na rzecz 

Powiatu Wschowskiego poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 
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Uchwała Nr XLVI/554/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie wyrażenia 

zgody na przekazanie nieruchomości w formie darowizny na rzecz Powiatu Wschowskiego stanowi 

załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Do punktu 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2014 rok – druk nr 566, wersja 3. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Józefę 

Chalecką, Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana 

Tadeusza Pająka o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia pozytywna, wersji 3. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada do projektu uchwały pytania? Nie ma. Wobec braku pytań projekt uchwały 

w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok – druk nr 566, 

wersja 3 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 15, przeciw 2, wstrzymało się 6. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/555/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok stanowi załącznik nr 86 

do protokołu. 

 

 Do punktu 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2014-2028 – druk nr 567, wersja 3. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Skarbnik 

Józefę Chalecką. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę, Pana Tadeusza Pająka o przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia pozytywna, wersji 3.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały  

w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-

2028 – druk nr 567, wersja 3 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 15, przeciw 4, wstrzymało się 5. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/556/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2028 

stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Do punktu 20. 

Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego – druk nr 568. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Józefę 

Chalecką, Skarbnika Województwa. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Tadeusza 

Pająka, Wiceprzewodniczącego Komisji o przedstawienie opinii.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania, ponieważ była dyskusja 
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na temat tej uchwały? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag projekt uchwały w sprawie zaciągnięcia 

kredytu długoterminowego poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 12, przeciw 11, wstrzymało się 1. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

Pani Pracel, jeżeli chodzi o to?  

 

Radca Prawny Elżbieta Pracel: Zwykła większość. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Stwierdzam, że uchwała 

została podjęta. 

Uchwała Nr XLVI/557/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie 

zaciągnięcia kredytu długoterminowego stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Do punktu 20a. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Żagań – druk nr 572. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Mirosława 

Glaza, Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. 

Proszę, Panią Barbarę Kucharską o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę Pana 

Tadeusza Pająka o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów.  

 

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Gminie Żagań poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 22, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/558/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej Gminie Żagań stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

 

Do punktu 20b. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Torzym – druk nr 573. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Dyrektora Mirosława 

Glaza. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pani Kucharska, opinia Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

Komisji pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Pan Tadeusz Pająk. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 102 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych posiada pytania lub uwagi? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag 

projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Torzym poddaję pod głosowanie. 

Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/559/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej Gminie Torzym stanowi załącznik nr 104 do protokołu. 

 

Do punktu 20c. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii do projektu rozporządzenia Ministra Infrastruktury 

i Rozwoju w sprawie pozbawienia dróg kategorii dróg krajowych – druk nr 574. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Danutę 

Wesołowską-Wujaszek, Zastępcę Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Proszę, Pana 

Roberta Palucha o przedstawienie opinii Komisji.   

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 105 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 106 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. 

Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Czy ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. 

Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały w sprawie wyrażenia opinii do projektu rozporządzenia 

Ministra Infrastruktury i Rozwoju w sprawie pozbawienia dróg kategorii dróg krajowych poddaję 

pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 21, przeciw 0, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 107 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/561/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie wyrażenia 

opinii do projektu rozporządzenia Ministra Infrastruktury i Rozwoju w sprawie pozbawienia dróg kategorii 

dróg krajowych stanowi załącznik nr 108 do protokołu. 

 

Do punktu 20d. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii do projektu rozporządzenia Ministra Infrastruktury 

i Rozwoju w sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg krajowych – druk nr 575. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Danutę 

Wesołowską-Wujaszek. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Roberta Palucha  

o przedstawienie opinii Komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 109 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 110 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada pytania lub uwagi do przedstawionego projektu? Nie ma. Wobec braku 

uwag projekt uchwały w sprawie wyrażenia opinii do projektu rozporządzenia Ministra Infrastruktury 

 i Rozwoju w sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg krajowych – druk nr 575 poddaję 

pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 22, przeciw 0, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 111 do protokołu. 

Uchwała Nr XLVI/560/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie wyrażenia 

opinii do projektu rozporządzenia Ministra Infrastruktury i Rozwoju w sprawie zaliczenia dróg 

do kategorii dróg krajowych stanowi załącznik nr 112 do protokołu. 

 

Do punktu 20 e. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie konsultacji Projektu Programu 

Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Pan Zbigniew Kołodziej, 

opinia Komisji.  

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 113 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 114 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Opinia pozytywna, tak. 

Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Czy ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie 

konsultacji Projektu Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że stanowisko zostało podjęte. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 115 do protokołu. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 w sprawie konsultacji Projektu 

Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 stanowi załącznik nr 116 do protokołu. 

 

Do punktu 20f. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego dotyczące przyłączenia się do Stanowiska 

Sejmiku Województwa Zachodniopomorskiego dotyczącego konieczności uruchomienia 

projektu modernizacji Środkowej i Dolnej Odry w celu zapewnienia żeglowności dla lodołamaczy 

i innych potrzeb. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Dyrektor 

Wesołowską-Wujaszek. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Radnego Palucha  

o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki.  

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 117 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 118 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Uwagi Państwa 

Radnych? Pan Czesław Fiedorowicz, proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szkoda, że Pan Dyrektor właśnie wyszedł. 

Pani Marszałek, dziękuję za to, że te działania zostały podjęte do odblokowania pieniędzy, które 

zabrano z programu rządowego z tych 500 mln zł do 90 mln zł. Wiem, że ten „Master Plan” dla Odry 

robi Ministerstwo Środowiska. Rozumiem, że jak Ministerstwo Środowiska to być może nowy 
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Przewodniczący Rady Nadzorczej naszej. W każdym bądź razie temat jest o kolosalnym znaczeniu. 

I tu wszystkie kroki trzeba podejmować, ponieważ to jest gra o wielkie sprawy. Ja, tylko Państwu 

Radnym uświadomię, że w roku 2013 na drogach rzecznych w sąsiedniej Brandenburgii 

przetransportowano statkami wodnymi 4 mln 200 tys. ton ładunków. Już nie mówimy o transporcie, 

o komunikacji, tylko mówimy o tym, że jedna z większych rzek w Europie jest kompletnie niemobilna. 

I jest tak ogromnie zaniedbana. I tutaj wydaje mi się, że być może Panie Przewodniczący powinniśmy 

stosowne komisje na koniec kadencji jeszcze tych trzech, czy czterech województw połączyć dla jakichś 

takich bardziej zmasowanych działań. Ale, rzeczywiście jest pewnego rodzaju zagrożenie, ponieważ 

ten „Master Plan” przygotowany przez Ministerstwo Środowiska, żeby on nie czynił z naszej Odry 

skansenu środowiskowego, gdyż raczej to powinno robić Ministerstwo Infrastruktury, ten „Master Plan”, 

albo przynajmniej przy istotnym udziale Ministerstwa Gospodarki. Zwracamy uwagę nie tylko 

na to stanowisko, ale wiemy, że pewne prace zostały podjęte na poziomie Ministerstwa. Z tym, że tutaj 

mam pewne obawy, że sytuowanie tego przy Ministerstwie Środowiska może tylko pokazywać 

jednostronną kwestię dotyczącą Odry, a tak naprawdę rzecz dotyczy pieniędzy nie tylko na Odrę, 

ale głównie na Odrę i warto by do tych 500 mln zł wrócić. Dziękuję bardzo.          

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Kiedy zwrócono 

się do mnie, żeby ten projekt uchwały przesłać na komisje, to od razu to uczyniłem. I uważam, 

że rzeczywiście możemy jeszcze raz w sposób merytoryczny stanąć nad tym projektem, żeby wyrazić 

swoją opinię. Ale przede wszystkim popierać poprzez Zespół Parlamentarny. Dziękuję. Wobec braku 

pytań i uwag projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego dotyczący przyłączenia 

się do Stanowiska Sejmiku Województwa Zachodniopomorskiego dotyczącego konieczności 

uruchomienia projektu modernizacji Środkowej i Dolnej Odry w celu zapewnienia żeglowności 

dla lodołamaczy i innych potrzeb poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 22, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że stanowisko zostało podjęte. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 119 do protokołu. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 marca 2014 dotyczące przyłączenia 

się do Stanowiska Sejmiku Województwa Zachodniopomorskiego dotyczącego konieczności 

uruchomienia projektu modernizacji Środkowej i Dolnej Odry w celu zapewnienia żeglowności 

dla lodołamaczy i innych potrzeb stanowi załącznik nr 120 do protokołu. 
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Punkt 21 zrealizowaliśmy już.  

 

Do punktu 22. 

Przyjęcie protokołu z 45 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przypominam, że protokół  

z 45 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego był wyłożony do wglądu podczas dzisiejszej sesji. 

Czy mają Państwo pytania do protokołu? Nie ma. Jeżeli brak jest uwag, proszę o przyjęcie protokołu 

z 45 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Poddaję pod głosowanie. Kto jest za przyjęciem 

protokołu, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 19, przeciw 0, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że protokół z 45 sesji Sejmiku został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 121 do protokołu. 

 

Do punktu 23. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przypominam Państwu  

o obowiązku złożenia w nieprzekraczalnym terminie do 30 kwietnia br. do Biura Sejmiku oświadczeń 

majątkowych. Druki oświadczeń majątkowych zostały przesłane w wersji elektronicznej na wskazane 

przez Państwa adresy e-mailowe. Wersję papierową druków pracownicy Biura Sejmiku przekazali 

Państwu dzisiaj, przed sesją. Chcę przypomnieć, że wszyscy zostali obdarowani tymi drukami.  

Szanowni Państwo, informuję, że sesja Sejmiku zaplanowana na 8 września 2014 r. odbędzie 

się tydzień później tj. 15 września 2014 r. Proszę ująć to w harmonogramie i w swoich notesach  

i zaplanować odpowiednio. Jest to oczywiście na prośbę Zarządu Województwa, spowodowane 

względami formalnymi.  

Szanowni Państwo, 8 września 2014 r. jest planowane polsko-chińskie forum inwestycyjne „Lubuskie 

wrota dla chińskiej inwestycji”. Stąd też otrzymacie Państwo w najbliższym czasie harmonogram 

zaproszenia i informacje o tej platformie wymiany gospodarczej i partnerstwie handlowym. Chodzi 

tu o kolejną ofertę i promocję Województwa Lubuskiego w celu pozyskania nowych inwestorów.  

Szanowni Państwo, otrzymaliście do podpisu pisma informujące, że powierzony Państwu sprzęt 

komputerowy, będący własnością Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego podlegać 
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będzie zwrotowi wraz z upływem kadencji w nieuszkodzonym i kompletnym stanie. Chcę przypomnieć, 

że każdy radny otrzymał taką informację oraz musiał to potwierdzić. Wobec tego nie będzie żadnych 

tutaj tłumaczeń, by zrobić to 6 miesięcy przed końcem kadencji. Sprzęt, który został Wam powierzony 

jest własnością Urzędu Marszałkowskiego i musi być przekazany w niezmienionym stanie.  

Szanowni Państwo, członkowie Komisji Rewizyjnej, a w szczególności Przewodniczący Zespołów 

Kontrolnych Komisji Rewizyjnej proszę, bez zbędnej zwłoki, o sporządzenie protokołów z kontroli 

rozpoczętych w 2013 roku. W tym momencie tutaj, Pani Dyrektor Biura będzie Was niepokoić w tym 

względzie.  

Informacja następna. Następna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego planowana jest 5 maja 2014 r., 

czyli w poniedziałek 5 maja na godzinę 13:00 lub 14:00. Ten plan będzie trochę przesunięty. 

Harmonogram komisji zostanie również przesłany do wiadomości. Następnie będą to dwie sesje  

w czerwcu, w tym jedna oczywiście tak zwana sesja sprawozdawcza rolna. Jednocześnie jest to okres 

matur, nie matur, kwestia komisji będących, musi się też odbyć kapituła, także zrobimy sobie trochę 

później. Zarząd Województwa pewnie też będzie musiał obradować w tym dniu. Czyli czekają nas dwie 

sesje w czerwcu. Lipiec, sierpień robimy sobie wolny, później we wrześniu i ostatnia sesja  

w październiku.  

Dziękuję bardzo. Zamykam ten punkt. I chcę przypomnieć, że czekają na nas kanapki, także proszę 

jeszcze nie wychodzić. Po długich wnioskach i interpelacjach trochę uległo to przesunięciu. Ale moment 

jeszcze. Proszę nie wstawać.     

 

Do punktu 24. 

Zamknięcie obrad 46 sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

zamykam obrady 46 zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014. Dziękuję 

Radnym, zaproszonym gościom i wszystkim obecnym za udział w jej obradach. Życzę Wesołych Świąt! 

W kwietniu mamy święta. Bogatego zająca, szczególnie dla Pań i wszystkiego naj! Także święta 1, 2, 3 

maja. 

 

 

 

Protokół sporządzili: 

Zbigniew Żbikowski 




